
Els empresaris reclamen 
accions urgents per al Delta

 Els agents econòmics s’uneixen per exigir a 
l’Estat i la Generalitat obres contra la regressió

 Reivindiquen que l’activitat empresarial ajuda a 
conservar un espai molt malmès pel Glòria

El cribratge de 
Benifallet 
només detecta 
dos positius

Salut realitza un total de 647 proves 
PCR a Benifallet, després de 
produir-se un brot que afectava 
altres municipis. Finalment, el brot 
ha sumat 18 casos confirmats.
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Torra ja sap la data 
de les eleccions

Adjudicada de nou 
la plaça de la Catedral

p2 i 3 p13



cop d’ull2 // Setembre 2020  

P
POLÍTICA

“Ni llavors ni ara ens faran callar per-
què lluitar és prendre partit!!!”. Amb esta 
afirmació, la CUP de l’Ebre va reaccionar 
a Twitter a la notícia que la Fiscalia Anti-
corrupció ha obert digiligències contra 
la formació, per la seua campanya pel 
referèndum de l’1 d’Octubre. “El 19 de se-
tembre de 2017 la CUP Ebre omplíem la 

plaça del Mercat de Tortosa per la cam-
panya per l’1 d’octubre. Tres anys des-
prés, la Fiscalia de l’Estat ens vol investi-
gar per aquella campanya”, van 
lamentar. En concret, la Fiscalia Antico-
rrupció ha obert diligències contra la 
CUP per 168.666,63 euros que va desti-
nar per la campanya de l’1-O.  G.M.

La CUP, investigada per l’1-O

CATALUNYA

Torra diu que ja té ‘molt pensada’ 
la data de les eleccions catalanes

 El president, que pot ser inhabilitat, sosté que no 
tindrà en compte ‘cap interès personal ni partidista’

 El cap de l’executiu sí que demana unitat 
programàtica als partits independentistes

Quim Torra ha afirmat que ja 
té “molt pensada” la data de 
les eleccions al Parlament, tot 
i que continua mantenint-la 
en secret. En una entrevista 
a l’Agència Catalana de Notí-
cies, el president de la Gene-
ralitat va deixar clar que no se 
sent limitat per cap data que 
li imposi la justícia espanyola, 
davant la seua possible inha-
bilitació per part del Tribunal 
Suprem, prevista per a este 
mes de setembre. Segons To-
rra, que afirma que també ha 
tingut en compte la situació 
creada per la pandèmia del co-
ronavirus, la data de les elec-
cions serà quan siga “millor 
per al país”. Torra va reiterar 
que no prendrà la decisió en 
funció de “cap interès perso-
nal ni partidista”. “No em li-
mitarà mai en absolut cap data 
que fixi la justícia espanyola”, 
va subratllar el president.
Així, Catalunya anirà a les 
urnes quan Torra consideri 
que és “el millor moment” pel 
país, tenint en compte la situa-
ció “complicada” derivada del 
coronavirus. De fet, Torra va 
demanar que s’acabe el debat 
sobre la data electoral perquè 
creu que això allunya l’atenció 
de l’epidèmia. El president va 
alertar que cal centrar-se en 
el retorn de les vacances i la 
tornada a la feina i, sobretot, 
en l’inici del curs escolar: “El 
país funcionarà si les escoles 
funcionen”. El president tam-
bé va relatar que va demanar 
un informe a la comissió jurí-

dica assessora, que expliqués 
els drets essencials de la ciu-
tadania en la situació d’epidè-
mia. De fet, a Torra el té “molt 
preocupat” el dret a vot, i per 
això va apuntar que farà “tot el 
possible” per garantir-lo.
A banda, Torra va assenyalar 
que no veuria malament que 
Laura Borràs puga ser la can-
didata de JxCat. Amb tot, més 
enllà dels noms, el president 
de la Generalitat va demanar 
als partits independentistes 
que puguen compartir punts 
en els programes electorals, 
per aclarir com pensen tirar 
endavant “el salt col·lectiu” 
cap a la República Catalana. 
“Aquest hauria de ser el gran 
debat en l’independentisme”, 
va dir Torra. Quant a la taula 
de diàleg, Torra va dir que la 
seua intenció és traslladar-la a 
Europa si el govern de l’Estat 
segueix sense pactar clara-
ment les condicions per a l’au-
todeterminació de Catalunya i 
l’amnistia per a tots els repre-
saliats. El president de la Ge-
neralitat va constatar que el 
diàleg amb Madrid fins ara 
només s’ha traduït en “fotos”. 
“Prou d’enganyar-nos. Estan 
disposats a negociar l’autode-
terminació? Si no, anirem a 
negociar a Brussel·les i no per-
drem més el temps”, va afe-
gir-hi. Per tot plegat, Torra va 
demanar “rigor i veritat” al 
govern de l’Estat, a l’hora de 
negociar la celebració d’un re-
ferèndum. 

Quim Torra, durant l’entrevista concedida a l’Agència Catalana de Notícies. // ACN.

Pla per garantir el dret a vot, tot i el virus
El vicepresident del Govern, Pere Ara-
gonès, va explicar que la Generalitat pre-
para un pla per garantir el vot i fer compa-
tibles les properes eleccions catalanes 
amb la pandèmia de la covid-19. Aragonès 
va constatar que les eleccions al Parla-
ment hauran de celebrar-se “convivint” 
amb el virus, i va dir que és “desitjable” 
que se es facen en un context de “menor 
contagis possible” per garantir una cam-
panya electoral “el més normal” possible i 
el dret de sufragi el dia de les eleccions. En 

una entrevista amb l’ACN, el conseller 
d’Economia i Hisenda va dir que el Govern 
estarà “preparat”. Aragonès també va tor-
nar a reclamar que el calendari electoral 
es decideixi “des de Catalunya”, de la mà 
del president de la Generalitat, Quim To-
rra, i no pel Tribunal Suprem. Aragonès 
també va dir que esperava poder la data 
per “superar” la situació d’interinitat del 
Govern, i que apostava per un front ampli 
per l’autodeterminació, i per un acord 
postelectoral de l’independentisme.  

G.M. / ACN
BARCELONA 

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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JxCat, ‘ni coalicions ni federacions’
 Irene Negre i Mònica Sales, els dos noms 

ebrencs a la direcció del partit de Puigdemont
 La diputada jesusenca assegura que l’objectiu 

és ‘mantenir viu l’esperit de l’1 d’Octubre’

La diputada jesusenca Mònica 
Sales i la regidora de l’Aldea i 
membre de la Crida, Irene Ne-
gre, són les dos cares ebren-
ques a la nova direcció exe-
cutiva de JxCat. Finalment, 
Carles Puigdemont és el pre-
sident de JxCat, mentre que 
Jordi Sànchez és el secretari 
general de la formació. Negre 
va afirmar que és “un gran rep-
te” i “un honor” formar part 
de l’executiva del nou partit. 
“El projecte que volem no és 
simplement assolir la Repú-
blica Catalana, sinó intentar 
sortir el més aviat possible de 
la situació econòmica i social 
que estem sofrint per culpa de 
la pandèmia”, va apuntar.
Negre també va dir que l’ob-

jectiu de JxCat és continuar 
creixent a les Terres de l’Ebre, 
i va animar a tothom a que s’hi 
sume, siga o no del PDeCAT. 
“Des de JxCat ja vam dir que 
érem un projecte en el qual 
se sumaven les persones, en 
què no hi haurà ni coalicions 
ni federacions”, va afegir-hi. 
“Invitem a tothom a sumar-se 
al projecte, vingui d’on vingui, 
però no entrarem a fer valora-
cions d’altres organitzacions 
polítiques”, va matisar en 
ser preguntada per un possi-
ble encaix del PDeCAT amb 
JxCat. De fet, la regidora de 
l’Aldea també va dir que Junts 
ja ha demostrat que estan 
preparats per afrontar unes 
eleccions amb garanties. “Les 
eleccions al Parlament les va 
guanyar el president Puigde-
mont, i estem més preparats 
que quan vam començar a les 

eleccions del 21 de desembre”, 
va recordar. “Ja som una for-
mació política, i quan toqui, 
evidentment, Junts es presen-
tarà a les eleccions”, va dir
Per la seua banda, Sales també 
va valorar el fet de tenir JxCat 
en funcionament com a eina 
política, que naix des de la 
“transversalitat ideològica” i 
també des de la “transversali-
tat territorial”. “Volem que 
siga una eina útil per fer polí-
tica en ple segle XXI, i per 
això som moltes les persones 
que ens hem incorporat a esta 
nova formació des de dife-
rents procedències”, va dir 
l’expresidenta del PDeCAT a 
l’Ebre. Sales també va voler re-
marcar que l’objectiu de JxCat 
és “mantenir viu l’esperit de l’1 
d’Octubre i acabar de culmi-
nar el procés de la indepen-
dència de Catalunya”.  

Gustau Moreno
L’ALDEA

Una imatge de l’aldeana Irene Negre. //  C21.

 POLÍTICA 

El primer secretari del PSC a 
les Terres de l’Ebre, Manel de 
la Vega, ha criticat el pla de 
reactivació econòmica que la 
Generalitat ha anunciat per 
al territori, dotat amb 1,5 mi-
lions d’euros.  En concret, El 
vicepresident Pere Aragonès, 
i el conseller de Treball, Afers 
Socials i Famílies, Chakir El 
Homrani, van anunciar que 
es destinaran 1.572.466 euros 

al pla de reactivació econòmi-
ca de les Terres de l’Ebre, per 
compensar els efectes de la 
pandèmia de la covid-19. 
Segons De la Vega, es tracta 
d’una quantitat “ridícula” i 
“insuficient” per cobrir les ne-
cessitats del territori. A través 
d’un vídeo difós a través de les 
xarxes socials, el també sena-
dor socialista va recordar que 
el pla Zapatero va destinar 10 
milions a les Terres de l’Ebre, 
i que després el govern socia-
lista va dotar el territori amb 
11 milions. De fet, també va dir 

que el govern de Pedro Sán-
chez aportarà set milions per 
a l’educació de les Terres de 
l’Ebre a partir del setembre.
A més, el dirigent socialista va 
lamentar que el pla de reacti-
vació estiga gestionat pels 
consells comarcals, i no pels 
ajuntaments, que són l’admi-
nistració més propera a la ciu-
tadania. De la Vega va denun-
ciar el que considera un 
“greuge comparatiu” amb el 
territori, i va demanar al pre-
sident Quim Torra que convo-
que eleccions al Parlament.    

El PSC considera ‘ridícul’ el milió i mig d’euros 
per a la reactivació econòmica de l’Ebre
G.M.
TORTOSA 

El primer secretari del PSC ebrenc, Manel de la Vega. //  PSC.
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La ciutat d’Amposta té, des del 
25 de juliol, la seu del comitè 
central del Partit Comunista 
dels Comitès Catalans. Es tro-
ba al número 21 del carrer Ver-
ge de Montserrat. Albert San-
tín afirma que volen concórrer 
a les properes eleccions muni-
cipals. L’objectiu del partit és 
començar “des de la base”, per 
gestar un projecte des del món 
local i anar creixent. 
Hi ha aspectes de les polítiques 
de Lukaixenko a Bielorússia 
que Santín considera vàlides 
per a les Terres de l’Ebre i una 
possible Catalunya sobirana i 
independent. Proposa la crea-
ció d’empreses públiques a es-
cala local, provincial i estatal. 
“Bielorússia és l’únic país de 
tot Europa que encara l’Estat 

manté la producció de molts 
dels seus productes. Això li 
dóna al país independència 
econòmica, que natros preci-
sament no tenim”, va remar-
car. “Només amb impostos és 
impossible mantenir un estat, 
i menys un estat del benes-
tar”, va afegir-hi. Segons San-
tín, l’alternativa real és poder 
plantejar la creació d’empre-
ses públiques que gestionin 
els recursos de forma pública: 
“No només les típiques em-
preses que aquí coneixem, 
sinó totes les esferes, des de la 
producció d’electrodomèstics, 
de cigarrets, d’automòbils…”
El Partit Comunista dels Co-
mitès Catalans defensa que 
Catalunya siga una repúbica 
socialista independent. Santín 
creu que les empreses públi-
ques han de ser la base de 
l’economia, per garantir el 
manteniment de l’estat del be-

nestar i els drets socials. “A 
Bielorússia, les dones tenen 
tres anys de permís de mater-
nitat. Es necessiten 20 anys 
cotitzats per rebre la pensió 
completa. Només amb 10 anys, 
es pot rebre la meitat. La jubi-
lació dels homes és als 60 
anys, i la de les dones, als 55 
anys. Això aquí és impensa-
ble!”, destaca Santín, tot re-
cordant que a Belarús es man-
tenen els estàndars de les 
prestacions socials de l’època 
soviètica: “Això no surt del no 
res, sinó que és perquè al da-
rrere hi ha una política econò-
mica i social molt forta”. Se-
gons Santín, hi ha plans de 
negoci que es podrien aplicar 
a Amposta i a les Terres de 
l’Ebre, per frenar el despobla-
ment. Fins i tot portar empre-
ses de Bielorússia, a partir de 
l’agermanament amb ciutats 
industrials d’aquell país. 

G.M.
AMPOSTA

Albert Santín, un ampostí a Belarús
 El dirigent del Partit Comunista dels Comitès 

Catalans visita Biolorússia durant les eleccions
 Defensa el govern de Lukaixenko i culpa 

Alemanya i altres països de finançar l’oposició

L’ampostí Albert Santín és el 
secretari general del comitè 
central del Partit Comunista 
dels Comitès Catalans. Tam-
bé és president de l’Associació 
de Suport a la República de 
Belarús. De fet, el 10 d’agost 
a la nit tornava de Minsk, on 
havia viatjat amb motiu de les 
eleccions presidencials per 
mediació del Partit Comunista 
de Bielorússia, amb qui té una 
bona relació, per donar suport 
al candidat a la reelecció, Ale-
ksandr Lukaixenko.
Una experiència curta però 
intensa, sobretot arran dels 
aldarulls que van haver-hi la 
mateixa nit de les eleccions. 
Lukaixenko, que governa el 
país des del 1994, va guanyar 

amb més del 80% dels vots, 
però l’oposició l’ha acusat de 
frau i manipulació electoral. 
“L’oposició està finançada 
per governs de l’exerior i se li 
dóna un suport mediàtic molt 
important”, va lamentar San-
tín. “En moltes cadenes televi-
sives el que s’ha tret de Bielo-
rússia ha sigut estos aldarulls, 
i realment no s’ha tret la base 
democràtica del país, de la Re-
pública de Belarús”, va valorar 
Santín a Canal 21 Ebre.
La Unió Europea va lamentar 
la duresa de les càrregues con-
tra els manifestants, i Aleman-
ya és un dels països que ja ha 
denunciat el desenvolupa-
ment poc democràtic dels co-
micis. Però Santín va explicar 
que Alemanya és un dels paï-
sos que està finançant l’oposi-
ció. “Precisament, Alemanya 
amb Polònia, la República 

Txeca, Ucraïna, països on el 
neoliberalisme està en auge, i 
on el nacionalisme i el feixis-
me estan guanyant pes, han 
sigut els principals finança-
dors de l’oposició de la Repú-
blica de Belarús”, va detallar 
Santín. “No és una opinió im-
parcial, quan resulta que tu 
estàs finançant de manera ve-
lada i no velada l’oposició d’un 
país”, ha dit en relació a les 
crítiques alemanyes a les elec-
cions bielorusses. A més, el se-
cretari general del Partit Co-
munista dels Comitès Catalans 
també va negar que Bielorús-
sia siga “l’última dictadura 
d’Europa”, com s’afirma des 
dels països occidentals. 

Gustau Moreno
AMPOSTA

El secretari general del PCCC, Albert Santín. // A.PASCUAL.

LA SITUACIÓ DE BIELORÚSSIA

Preparen una llista comunista a les properes 
municipals d’Amposta per créixer ‘des de la base’

Santín, durant el seu últim viatge a Bielorússia. // CEDIDA.

 Santín proposa la creació d’empreses públiques 
per a les Terres de l’Ebre i una Catalunya sobirana

 ’A Bielorússia, les dones tenen tres anys de 
permís de maternitat. Aquí és impensable’, diu

 POLÍTICA
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‘Reconeixement efectiu’ per les víctimes

Tres anys després dels atacs 
terroristes de Barcelona i 
Cambrils, a Alcanar encara 
recorden amb tristesa les con-
seqüències de l’explosió de la 
casa ocupada per la cèl·lula is-
lamista a la urbanització Mon-
tecarlo. Una explosió acciden-
tal que va estroncar els plans 
dels terroristes, i que va pre-
cipitar l’atropellament mortal 
de la Rambla. L’alcalde d’Alca-

nar, Joan Roig (ERC), va voler 
reivindicar un reconeixement 
“efectiu” de les víctimes i les 
seues famílies. 
L’Ajuntament canareu no ha 
pogut personar-se en la causa 
per jutjar el germà d’un dels te-
rroristes, un col·laborador de la 
cèl·lula de Ripoll i únic super-
vivent de l’explosió a Alcanar 
Platja. A més, tampoc se’ls va 
convidar a participar en la co-
missió d’investigació sobre els 
fets del 17-A.  Roig va dir que el 
millor reconeixement a les víc-
times és fer tot el possible per 

aclarir tota la veritat. L’alcalde 
va demanar que s’acabe “l’obs-
trucció” dels grans partits polí-
tics espanyols, perquè es puga 
fer una altra comissió d’inves-
tigació al Congrés, amb la com-
pareixença de tots els testimo-
nis. Finalment, Roig va tornar a 
posar-se a disposició de les víc-
times i les seues famílies.  

Les entitats municipalis-
tes de Catalunya rebutgen 
l’acord del govern de l’Estat 
per disposar del superàvit 
dels ajuntaments per impul-
sar la recuperació econòmica 
després de la crisi del coro-
navirus. L’Associació Catala-
na de Municipis (ACM) i la 
Federació de Municipis de 
Catalunya han impulsat una 
moció per rebutjar l’acord 
entre el govern i la Federa-
ción Española de Municipios 
y Provincias. No només per 
defensar l’ús dels romanents 
i superàvits municipals, sinó 
també per reclamar la sufi-
ciència financera dels ens lo-
cals. “Recollim les inquietuds 
i els greuges dels alcaldes i 
alcadesses, en un moment de 
sortida de la crisi socioeconò-
mica que estem vivint a cau-
sa d’una crisi sanitària sense 
precedents”, va valorar Lluís 
Soler, alcalde de Deltebre i 
president de l’ACM. “No po-
dem permetre cedir els nos-
tres romanents, perquè això 
pot dificultar la liquiditat i el 
pagament a proveïdors, tal i 
com s’ha marcat des del go-
vern de l’Estat”, va dir.
Els ajuntaments que cedeixin 
els seus romanents a l’Estat 
podran utilitzar, entre el 2020 
i el 2021, almenys el 35% dels 

fons aportats. A més, els mu-
nicipis que participen en el 
fons compensatori de 5.000 
milions podran estalviar-se 
els interessos que ara paguen 
per tenir els romanents al 
banc. Soler va rebutjar que 
puga haver-hi ajuntaments 
que es queden fora dels fons 
estatals. De fet, va dir que 
amb això hi haurà ajunta-
ments de primera i de segona 
categoria. “I això també im-
plicaria que hi hagen ciuta-
dans de primera i de segona, 
cosa que no es pot permetre”, 
ha advertir. “D’altra banda, el 
que també reclamem és que 
es puga flexibilitzar d’una ve-
gada per totes la regla de la 
despesa. En un moment de 
necessitat i de reactivació so-
cioeconòmica, el que volem 
és disposar dels nostres pro-
pis estalvis, més enllà del fons 
estatal i de la Generalitat que 
puga vindre”, va remarcar, tot 
recordant que este “encotilla-
ment” es remunta al 2012, tot 
i que hi ha ajuntaments que sí 
que han fet els deures i una 
bona gestió.  G.M.

Lluís Soler: ‘No ens 
podem permetre 
cedir els romanents 
municipals a l’Estat’

G.M.
ALCANAR

 Roig recorda els tres anys de l’explosió a Alcanar 
Platja i els atacs terroristes a Barcelona i Cambrils

 L’alcalde canareu lamenta ‘l’obstrucció’ dels 
grans partits espanyols per aclarir ‘tota la veritat’

L’alcalde d’Alcanar, Joan Roig. // CEDIDA.
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L’alcalde de Sant Carles de la Ràpita, 
el republicà Josep Caparrós, va anun-
ciar a través del seu mur de Facebook 
que havia donat positiu per coronavi-
rus en una prova PCR. El mateix Ca-
parrós va expliar que es trobava per-
fectament, sense símptomes, però 
aïllat a casa. “Fa dies que estic confi-

nat a casa de manera preventiva per 
evitar contactes i tallar la cadena de 
contagis. Els propers dies seguiré tre-
ballant telemàticament”, va escriure 
Caparrós també a Twitter. De la ma-
teixa manera, l’alcalde va aprofitar 
per demanar als veïns i veïnes de la 
Ràpita que extremessen les preven-

cions per evitar nous contagis. Segons 
Salut, a la Ràpita hi havia aleshores 
53 positius acumulats des de l’inici de 
la pandèmia, i gairebé 1.100 casos sos-
pitosos.Els missatges de Caparrós a 
les xarxes socials van rebre de segui-
da un nombre important de comenta-
ris de suport.   G.M.

El rapitenc Josep Caparrós, positiu per coronavirus

Messi sí, Messi no
MESSI anuncia en un trist i 
decebedor burofax que se’n 
vol anar del Barça, i l’enre-
nou que provoca és majúscul, 
i poca gent es resisteix a la 
temptació de comentar alguna 
cosa a les xarxes socials, a fa-
vor, en contra, o per a expres-
sar que tant li fa, perquè hi 
ha coses més importants. Tot 
plegat resulta interessant com 
a excusa per a reflexionar. Co-
menço explicant què repre-
senta l’esport per a mi, una 
persona vinculada a la cultura.

PER UNA PART, l’esport, en 
general, i el futbol en concret, 
ofereix una explosió d’emo-
cions de caire visceral, fins 
i tot potser primitives (en el 
sentit de primigènies) difícil-
ment igualable per cap activi-
tat humana. La incertesa del 
resultat, la sensació de viure 
un guió que s’escriu sobre la 
marxa i del tot imprevisible i, 

de vegades, amb un final que 
ni el més pervers dels autors 
de misteri podia imaginar, 
la bellesa del moviment físic 
amb un objectiu determinat 
i precís de difícil assoliment, 
el dolor de patir injustícies, 
la glòria que, de tant en tant, 
el petit venci el gran, la ne-
cessitat de tenir uns herois de 
referència que facin oblidar 
les nostres mediocritats… I 
que tot plegat es tracti d’una 
emoció col·lectiva que milers 
o milions d’humans (aquests 
éssers eminentment socials), 
de tarannàs diversos, senten al 
mateix temps. Per a mi, gaudir 
de totes aquestes emocions és 
un plaer que no em dol sentir, 

i no renuncio a tenir senzilles 
il·lusions.

PER UNA ALTRA part, és 
evident que aquesta fascina-
ció que desperta l’esport és 
aprofitada pels poders de torn 
per a desviar l’atenció d’altres 
problemes, per tenir domesti-
cat el galliner. Més educació 
i més cultura, diuen alguns, i 
això ho signo al cent per cent. 
La proporció que els mitjans 
de comunicació dediquen a 
l’esport, en demèrit de la cul-
tura, és vergonyosament sis-
temàtica, per no parlar dels 
recursos econòmics.

DIT AIXÒ, no està renyit 

lamentar la pandèmia, de-
nunciar les injustícies socials 
que patim, citar un poema de 
Gerard Vergés, i gaudir d’una 
jugada de Messi. Només es 
tracta de buscar l’equilibri i 
de tenir clares les prioritats. 
Esport i cultura no haurien de 
ser enemics, però l’un no hau-
ria d’abusar de l’altre. L’esport 
és com l’explosió de plaer del 
sexe, i la cultura, potser, com 
l’amor. Jo prefereixo l’amor, 
però una mica de sexe de tant 
en tant no està gens malament.

TOT EL QUE he reflexionat 
sobre l’esport, s’eleva al qua-
drat en parlar de Messi. Messi 
és un esportista extraordinari 
pel nivell del seu talent i per la 
constància mai vista en man-
tenir aquest talent. La seva 
trajectòria és una obra mestra 
en vint volums, i les seves ju-
gades increïbles ens fan creu-
re que tot és possible, ens fan 

sentir xiquets. A més, a di-
ferència d’altres herois de l’es-
port, Messi desperta tendresa. 
La seva manera de ser, la seva 
humilitat, les seves dificultats 
per a expressar-se, el feien 
candidat a ser un secundari de 
la vida, i no una mena de divi-
nitat que, penso, li va gran. 
Molta gent anhelàvem un final 
rodó a la seva història, una 
màgica nit en què rendida i 
agraïda pel seu llegat, l’afició 
escoltés les seves maldestres 
paraules de comiat des del 
centre del camp i que més 
tard, en solitari, ja amb l’estadi 
a les fosques, diposités un petó 
amb la mà damunt la gespa. 
Massa acostumats a les derro-
tes (potser de forma malaltis-
sa), necessitàvem un final fe-
liç, tancar el llibre i retenir-lo 
un moment, tancat, damunt 
del pit, amb un somriure a la 
boca i certa tristesa perquè 
s’hagi acabat.  

JESÚS TIBAU

ESCRIPTOR

La mascareta
LA MASCARETA no sem-
pre ha estat obligatòria per fer 
front a la pandèmia. Quan ho 
ha estat, no ho ha estat sem-
pre en qualsevol lloc. Des del 
mes de juliol sí que ho és, amb 
excepcions que no deixen de 
sorprendre i de generar des-
confiança en les decisions de 
qui està gestionant la situació, 
per contradictòries.

SÓC DELS afortunats que 
durant el confinament podia 
sortir a passejar el gos. De fet, 
ja ho fea abans, però les llegen-
des urbanes dien que la gent 
sortia més amb el gos per tal de 
no quedar-se a casa. Com dia, 
llegendes urbanes. Sortir amb 
la mascota al matí és una ruti-
na. T’aixeques i, amb lleganyes 
als ulls, perquè ell ja t’espera, li 
poses la corretja, mires que no 
et falten bosses per recollir els 
excrements i a caminar. 

ENCARA QUE això era fins el 
mes de juliol. Des del juliol has 
de tenir en compte que t’has 
de posar la mascareta. Surts al 
carrer, en la boca i nas tapats, 
i si no ho fas, qui no té cap té 
cames. Passeges per carrers on 
no et trobes ningú. Les ulle-
res, glaçades de tant en tant. 
Ara que fa calor, una mica de 
molèstia per la braferada de la 
respiració. Però com bon ciu-
tadà, fas cas de les consignes 
paternalistes del Govern i te 
la poses. Podrien haver optat 
per un eslògan com aquell dels 
condons: posa-te-la, posa-li-
la… Almenys riuríem.

DESPRÉS de passejar-lo pot-
ser has d’allargar-te al mer-
cat. Mascareta posada, evi-
dentment, passes per davant 
d’alguns bars i veus la gent a 
la terrassa xerrant, bevent, 
menjant, fumant,… Allí no cal 
mascareta, i en alguns casos 
ni distàncies. Aquí sí, allí no, 
penses. Contradictori. Dins 
del mercat tothom la porta, tal 
com ens manen.

SERVIDOR es dedica a la 
docència. El col·lectiu docent 
vivim amb incertesa l’inici del 
proper curs. Després de com 
va anar el confinament s’espe-

rava no arribar a l’agost sense 
saber bé com començaríem el 
curs, però del cert del cert, no 
ho sabem. Alguna cosa sí que 
ens l’han dit, com la que ha 
motivat este escrit: la masca-
reta.

SEGONS  el conseller ’Edu-
cació, dins de classe no cal-
drà tapar-se, perquè som un 
col·lectiu estable de convivèn-
cia. Imagineu-vos. De camí al 
centre, mascareta, pels passa-
dissos del centre, també. Un 
cop a classe sembla que no te-
nim perill. I si el tenim, ja ens 
aïllaran si passa alguna cosa. 
Això sí, quan acabem i sortim, 
un altre cop protecció, fins 
arribar a casa, excepte si sou 
fumadors, que mentrestant 
no entre en vigor la prohibició 
del govern espanyol -no del 
català-, teniu un grau de llibe-
rat més.

RESUMINT. La mascareta 
és una excusa per queixar-me 
d’un Govern que ha criticat 
molt l’espanyol, i amb raó, 
però que a l’hora de la veritat, 
de cara a la ciutadania no ha 
gestionat tampoc gaire bé la 
pandèmia, que ja va des del 
març. Desescalada exprés a 
Barcelona per Sant Joan, flu-
xos de gent i festes de retro-
bament, després de mesos 
tancats. Després del “libre al-
bedrío” de Sant Joan tot eren 
sermons als jóvens per irres-
ponsables. I vam acabar amb 
un càstig col·lectiu, la masca-
reta a l’aire lliure, fins i tot si 
es podia mantenir la distància 
de seguretat. Això sí, prenent 
una orxateta, i veient passar 
la gent continua sent una al-
tra cosa. Crec que la queixa 
està plenament justificada.

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC I MÚSIC
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1,5 milions d’euros és la xi-
fra que ha previst el go-
vern català per reactivar 
l’economia de les Terres de 
l’Ebre, arran de la pandè-
mia del coronavirus. Així 
van anunciar-ho el vice-
president del Govern i con-

seller d’Economia, Pere 
Aragonès, i el conseller de 
Treball, Afers Socials i Fa-
mílies, Chakir El Homrani. 
Amb tot, la xifra no ha 
agradat gens el PSC de les 
Terres de l’Ebre, que consi-
dera que és “ridícula”.  
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EDITORIAL

El rei, Pujol i la ciutat de Tortosa
EL CURS POLÍTIC començarà este setembre a Tor-
tosa amb la retirada de la medalla d’or de la ciutat al rei 
emèrit Joan Carles I. La proposta de l’alcaldessa Meri-
txell Roigé tirarà endavant, molt presumiblement, amb 
els vots a favor de Junts per Tortosa, Movem Tortosa, 
ERC-Tortosa Sí, el PSC i la CUP. És a dir, serà un gest 
que a priori comptarà amb el suport de 20 dels 21 re-
gidors i regidores de l’Ajuntament, a l’espera del que 
puga decidir el portaveu de Ciutadans. Gairebé la ma-
teixa unanimitat, però de signe contrari, que hi havia 
a Tortosa al juny del 1996, quan els reis Joan Carles i 
Sofia van visitar la ciutat convidats per l’empresa i me-
cennes tortosí José Celma Prieto, i l’Ajuntament presi-
dit pel convergent Marià Curto va acordar entregar al 

monarca espanyol este reconeixement.
Era una altra època. Tortosa ha canviat molt en els úl-
tims 24 anys; com a mínim, la ciutat no és la mateixa 
des del punt de vista polític. Aquell dia del 1996, a 
més dels reis d’Espanya i del mateix Celma, al balcó 
de l’Ajuntament hi era el president de la Generalitat, 
Jordi Pujol, ara també amb una imatge molt deteriora-
da pels casos de corrupció que afecten la seua família 
i l’antiga CiU. De fet, Movem ha aprofitat la proposta 
de Roigé per retirar la medalla d’or al rei emèrit per re-
cordar que Junts va rebutjar fa uns anys traure tots els 
honors a Pujol, així com les plaques que recordaven les 
obres que va inaugurar a Tortosa com a president. Així, 
durant este mes d’agost, l’Ajuntament ha procedit a re-

tirar algunes plaques d’obres inaugurades per Pujol, 
com ara la reforma del mercat municipal. Finalment, 
Tortosa vol trencar amb dos figures que van ser molt 
importants en la política catalana i espanyola de l’ac-
tual etapa democràtica. D’una banda, el Rei; per l’altra, 
aquell que per molts va ser l’anomenat Virrei de Cata-
lunya, i que fins i tot algun diari monàrquic va arribar 
a reconèixer com a Espanyol de l’Any. Dos figures que 
ara estan més envoltades per ombres que per llums.
Hem de veure la retirada de la medalla d’or a Joan Car-
les de Borbó com un gest cívic carregat de republica-
nisme. Això sí, Tortosa encara tindrà deures pendents, 
com rebatejar els Jardins del Príncep o trobar una so-
lució per al monument franquista del mig de l’Ebre. 

L’important nucli ibèric del Coll del Moro
DES DE les primeres excava-
cions arqueològiques realit-
zades al poblat ibèric del Coll 
del Moro a principis del segle 
passat, continuades pel Dr. Vila-
seca, per Berge i Ferré i durant 
les darreres dècades, ha estat en 
les últimes campanyes entre el 
2014 i aquest estiu, portades a 
terme per la Universitat de Bar-
celona sota la direcció de Rafel 
Jornet, Mª Carme Belarte, Joan 
Sanmartí, David Asensio, Jordi 
Morer i Jaume Noguera quan 
s’ha confirmat que es tracta 
d’un important nucli ibèric, si-
tuat estratègicament a la zona 
entre l’Ebro i el Matarranya. El 
riu Ebre ha estat durant segles 
la via de comunicació entre 
Tortosa i Saragossa, i el Coll 
del Moro del Calar està situat 
al mig de la gran corba del seu 
curs fluvial entre Casp i Xerta. 
Entre aquestes dues poblacions 
si el riu circulés en línia recta 
passaria exactament pel Coll 
del Moro. I per raons geogrà-
fiques, igual orogràfiques com 
hidrogràfiques, les comunica-
cions terrestres entre Tortosa i 
Saragossa passen per dit assen-
tament, que en temps romà se la 
batejà com a Via Edetària.

DE PETITS  poblats ibèrics 

n’existien arreu del territori si-
tuats normalment a un indret 
alt, prop d’alguna font, des on 
es dominava els territoris agrí-
coles i els prats de pasturatge 
que els naturals els treballaven 
i hi vivien dels fruits i del co-
merç. El Coll del Moro n’està 
envoltat d’aquests poblats on 
hi vivien clans familiars de 25 
o 30 habitants, com l’Almudè-
far, la Tosca de Meix, la Serra 
del Negret, la Mola d’Irto, el del 
Borrasquer, les Cendroses o la 
Guixera de Caseres, entre molts 
altres, ja desapareguts pels con-
reus de les terres. A tots aquests 
indrets s’hi ha trobat ceràmica 
i monedes ibèriques de dife-
rents èpoques. Rafel Jornet, cap 
dels arqueòlegs i el seu equip, 
confirma que el Coll del Moro 
del Calar va exercir de centre 
comarcal per les evidències 
aparegudes durant les darreres 
campanyes, on van construir 
una gran mansió aristocràtica 
durant el segle III a.C. envolta-

da per un nucli urbà de més de 3 
hectàrees, considerat molt gran 
per l’època.

DELS DARRERS treballs, 
complementant els anteriors, 
es permetrà interpretar l’evo-
lució de l’assentament entre 
el Primer Ferro i l’Alt Imperi. 
Aquesta evolució reflexa el pro-
cés d’estratificació i urbanitza-
ció de la societat ibèrica de la 
zona, destruït per la conquesta 
del romans dos segles a. C. Pos-
teriorment, en l’època roma-
no-republicana es va construir 
un edifici fortificat recuperant 
la funció de control de la zona 
i acabà sent ocupat esporàdi-
cament durant l’Alt Imperi. El 
Coll del Moro té una gran ne-
cròpoli de túmuls de finals del 
bronze i principis del ferro que 
va perdurar fins l’època ibèri-
ca. Té una ubicació amb domi-
ni visual sobre el territori i els 
control de les comunicacions. 
Consta de tres sectors situats a 

la carena amb vista al nord i al 
sud amb gairebé un quilòmetre 
de llargària.

ENMIG de les necròpolis, al 
seu punt més alt, a l’est de la del 
Teuler i a l’oest la de les Maries, 
està situada la torre de defensa 
des on es divisen les conques 
del Matarranya, el Canaletes 
i l’Ebre, les serres de Cavalls, 
Pàndols i els Ports al sud, i a 
l’altre costat, de cara nord, la 
serra de la Fatarella. També es 
divisen altres poblats impor-
tants com el de Sant Antoni de 
Calaceit i el castellet de Ban-
yoles de Tivissa. Aquesta torre 
és de planta el·lipsoïdal consti-
tuïda per dos murs concèntrics 
adossats de 14 per 18 metres i 
una altura conservada de 8,65 
metres que a bon segur podria 
ser el doble de l’altura actual. 
Es podia haver edificat a mei-
tat del segle IV a.C. o fins i tot 
abans. La construcció de la ca-
rretera N-420 per l’any 1865 va 
destruir les entrades de l’aigua 
de pluja que abastia una cister-
na d’uns 300 m3 d’aigua i part 
dels habitatges de la zona nord. 
Sembla que aquesta torre refle-
xa la separació de l’elit aristo-
cràtica que controlava l’assen-
tament. Segons els materials 

recuperats en les prospeccions 
de l’altre costat de carretera, el 
nucli urbà s’originaria al segle 
III a.C. però en temps anteriors 
quedaria isolada mantenint-se 
en ús en diferents moments de 
l’ocupació del turó que signifi-
caria un element singular i sim-
bòlic per als seus habitants.

AQUESTA torre fou destruïda 
pels romans, juntament amb el 
magatzem tèxtil i trull vitícola, 
dels més antics trobats fins el 
moment, i amb la resta de l’as-
sentament urbà que està situat a 
uns cinc quilòmetres de Gande-
sa. També hi resten evidències 
d’haver estat reocupada durant 
l’època romana posterior per 
estar situada al costat de la Via 
Edetària, com hem esmentat 
anteriorment. Conseqüentment 
per la situació estratègica, per la 
seva extensió i la torre fortifica-
da dominant queda clar que des 
d’aquest poblat dirigit per una 
elit rectora i aristocràtica, 
s’exercia el control territorial de 
la zona entre la gran corba que 
el riu Ebre descriu abans d’arri-
bar al Delta. Esperem que noves 
campanyes arqueològiques pu-
guin aclarir millor la vida dels 
nostres avantpassats i esbrinar 
noves dades històriques. 

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE GANDESA
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Xavi, Puyol i Iniesta es mereixien la Pilota d’Or

Un sentiment maltractat, ferit i dolgut

FA TEMPS que no opino del 
Barça ni del futbol, tot i que, 
sóc culer i m’agrada este es-
port, però cada vegada passo 
més, ha perdut l’essència, i 
si el vaig a veure és perquè 
hi ha soparet, dinaret o una 
mica de festeta; però avui, 
seguiré la tendència de molta 
gent durant les darreres ho-
res: opin aré sobre el burofax 
de Leo Messi dient que vol 
marxar del FC Barcelona.

QUE LA DIRECTIVA és un 
desastre no és notícia, és un a 
realitat de fa anys, però com 
hem anat guanyant alguna 
copa que altra, mira, anem 
passant. Però ara no entraré 
a valorar la seua gestió, tot 
i que ha estat molt dolenta. 
Amb tot, les formes amb què 
el millor jugador del món ha 
comunicat la seua intenció 
de marxar del club, el club 

que l’ha fet ser qui és, no han 
estat les més adequades.

ENTENC, que n’està fart de 
la directiva, la majoria ho 
estem, però és un profes-
sional, cobra moltíssim i es 
deu a un club, repeteixo, un 
club que l’ha fet ser qui és. 
Evidentment, el barcelonis-
me ha reconegut i ha de re-
conèixer que Leo Messi li ha 
donat moltes nits de glòria, 
i que segurament ha estat i 
serà el millor jugador que 
ha existit mai, i moltes més 
qualificacions positives po-
dríem dir, però li censuro la 
manera en què ha actuat les 

darreres hores (a partir del 
que sabem).

QUE VULGUI marxar i te-
nir nous reptes, ho entenc, 
però té un contracte, que 
ell va signar i ha de complir; 
però marxar a un equip top 
d’Europa, que pot fer la guit-
za al Barça a la Champions, 
no ho trobo bé (això és el 
que diuen). El Futbol Club 
Barcelona és molt més que 
un directiu i com a profes-
sional i culer que semblava 
que era, hauria de quedar-se 
per intentar refer el vol de 
l’equip i no marxar quan està 
naufragant.

ALTRES, GRANS capitans 
i grans jugadors del Barça, 
com Puyol, Iniesta o Xavi, 
van marxar per la porta gran. 
Puyol, el millor capità cu-
ler que recordo, es va reti-
rar; Xavi i Iniesta segueixen 
jugant i entrenant, però a 
equips que mai poden ma-
rejar a l’equip culer. Messi 
ha guanyat les Pilotes d’Or 
amb tot el mèrit, però em 
reafirmo amb el que deia 
al seu moment, Puyol, Xavi 
i Iniesta es mereixen més 
este guardó, com a persones 
i com a futbolistes. És més, 
sense estos jugadors, Messi 
ha estat el mateix? Què pas-
sa a l’Argentina? I a més, com 
a capità, fent una mica de 
crítica, Leo, en els moments 
delicats baixa el cap, Puyol 
sempre estava animant. Per 
cert, avui dia, em quedaria 
amb Ter Stegen de capità, li 

posa més sang.

PER ACABAR, a veure com 
acaba este serial, bastant mal 
organitzat per part de l’astre 
argentí, però queda clar que 
els colors no els sent gaire, 
almenys em dóna esta sensa-
ció. Xavi, Puyol i Iniesta van 
sortir per la porta gran, el 
millor jugador de la història, 
no ho sé, però personalment 
i com a culer, m’està fallant; 
tot i que, repeteixo, la direc-
tiva és un desastre. Però que 
tingui present una cosa l’ar-
gentí, el Barça seguirà, millor 
o pitjor, però Messi sense el 
Barça no serà el mateix.

FORÇA BARÇA!

PERÒ PASSE el que passe, 
no s’acaba el món, altres te-
mes més preocupants hi ha, 
eh? 

JORDI MULET BAUBÍ

PELS QUI som culers el 
Barça és un sentiment. Un 
sentiment conreat al llarg del 
temps, que ha anat creixent 
o minvant impel·lit, moltes 
vegades, per circumstàncies 
alienes al futbol . La samarre-
ta blaugrana, ara banalitzada 
pel disseny i la publicitat, ha 
estat també alguna cosa més 
que la samarreta d’un club 
de futbol. Per aquestes i mol-
tes altres coses és pel que ens 
sentim identificats amb l’ es-
lògan “Més que un Club”.

FA 37 ANYS  que soc soci 
culer, quan vaig poder vaig 
dedicar part del meu sou per 
fer-me soci. N’he vist, en di-
recte i per televisió, de “tots 
els colors”, però la sensació 
i el sentiment que vaig viure 
el passat 14 d’agost amb el 2-8 
contra el Bayern de Munic no 
guarda relació amb cap dels 
despropòsits que he viscut, 
entre ells i “in situ” a Atenes 
contra el Milan (0-4), el co-
miat del Dream Team.

ERA, PERÒ, si ens ho pre-
nem amb fredor i tranqui-
l·litat, la crònica d’una mort 
anunciada, com diria García 
Márquez. Tots, tècnics, juga-
dors i junta directiva n’esta-
ven al cas. París, Roma, Liver-
pool ja ens havien avisat, no 

va ser un “accident”.

LA INDOLÈNCIA d’uns ju-
gadors “malcriats i narcisis-
tes”, la nefasta planificació, la 
decepció amb un entrenador 
–Setién- que va arribar par-
lant de Cruyff i ha marxat re-
cordant Clarés. Un president, 
Bertomeu, que s’ha convertit 
en una mala còpia de “l’ori-
ginal” (Rosell), i que acabarà 
fent bo Gaspar i la seva ges-
tió, una junta directiva que 
ha anat perdent membres en 
la mesura que augmentaven 
els “mariachis” del president, 
una concepció del futbol en 
la que i per la qual tot es fia 
al talent i geni d’un sol i únic 
jugador, tot i que el futbol és 
un esport d’equip. Un club, 
una entitat, que els ve gran a 
tot una colla de gestors massa 
“amics” dels jugadors i sense 
cap projecte consistent.

TOTS AQUESTS aspectes 
poden explicar, en certa ma-
nera, la deriva final que ha 
pres un equip, una institució 

gestionada amb uns crite-
ris – si és que de criteris po-
dem parlar- que en ben poc 
han tingut en compte aquest 
aspecte més humà –el sen-
timent- del que implica sen-
tir-se del Barça. Diners, ren-
dibilitat, números, imatge, 
són valors empresarials que 
reflecteixen les raons de fons 
en el fer i decidir d’aquesta 
junta. Homes i dones d’em-
presa que tracten el club com 
una empresa i als socis com 
clients.

UNS “CLIENTS” als que no 
sempre se’ns ha dit la veritat, 
aquesta que, moltes vegades 
els mateixos mitjans de co-
municació han amagat o tergi-
versat, còmplices també ells, 
d’una desfeta fa temps anun-
ciada. És clar que immersos 
en un paradigma resultadista, 
en el qual els diners i la ren-
dibilitat són factors essen-
cials, dir segons quines coses i 
“deixar el rei amb el cul a l’ai-
re” pot tenir conseqüències 
econòmicament negatives pel 

mitjà que ho difon.

ARA JA NO valen excu-
ses, sense la Copa, ni la Lli-
ga, ni la Supercopa, ni tam-
poc una digna trajectòria a 
la Chanpions, res pot por-
tar-nos a l’equivoc: el rei va 
despullat! Poc a poc s’ha anat 
dilapidant tot un patrimoni, 
un prestigi, una solvència que 
va costar molt assolir i que 
tingué notori reconeixement 
en el món del futbol. L’episodi 
de Lisboa, per contra, ens ha 
convertit en l’equip del Mam-
bo nº 8, la coneguda cançó de 
Pérez Prado: un, dos , tres, 
quatre, cinc, sis, set, vuit, 
MAMBO!, al temps que ha 
“retratat” uns jugadors amb 
un passat gloriós, un present 
penós i amb un futur que no 
hauria de ser blaugrana. Grà-
cies, però prou.

CAL FOC NOU, saba nova a 
nivell esportiu i de gestió. Els 
qui han arribat fins aquí han 
d’afavorir el relleu si , com 
diuen, senten més els colors 
que el prestigi, la butxaca o 
altres raons difícilment creï-
bles per part dels “clients”.

ELS QUI ens sentim culers 
i ens agrada el futbol, no vo-
lem jugadors que caminen pel 
camp, equips que no saben a 

què juguen ni gestors que no 
saben planificar ni preveu-
re amb temps la decadència 
d’una colla de jugadors amb 
més passat que futur, amb 
més “rondos” que treball a 
l’hora d’entrenar.

LA JUNTA, després d’una 
reunió extraordinària, ha 
anunciat eleccions per a març 
del 2021. Em pregunto: fins 
llavors faran el que no han fet 
durant aquests darrers qua-
tre anys? Estan capacitats per 
posar ordre i endreçar la casa 
per a que qui properament 
vingui pugui treballar sense 
una herència tan enverinada? 
Les decisions que prenguin, 
les faran pensant en el club o 
en rentar la seva imatge?

LES CIRCUMSTÀNCIES 
actuals amb la Covid-19 i la 
nefasta gestió d’uns i altres, 
gestió en els despatxos i ges-
tió en el camp, ens han portat 
a una situació difícil de dige-
rir. Res és etern, tot s’acaba i 
no és bo perllongar cap ago-
nia. Aquest final però, els cu-
lers, ens el mereixíem dife-
rent, el volíem d’una altra 
manera. Ha estat, en canvi, 
vergonyós i vergonyant. Jo no 
els ho perdono, estic dolgut i 
estaven avisats. Al carrer! Bon 
vent i barca nova! 

SISCO LAHOSA

PROFESSOR DE FILOSOFIA

I SOCI 31.456 

DEL FC BARCELONA
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Pels seus actes els coneixeràs
AMB EL SETEMBRE a 
punt d’arribar, l’entrada a 
l’escola i el començament 
d’un nou curs està en boca 
de tots i tothom. El tema és 
dels més recurrents a les 
xarxes socials i, com sempre 
en aquests casos, no falten 
les opinions dispars. “Esco-
la segura” promouen des de 
l’admministració, “així no 
tornem” contesten platafor-
mes virtuals, “mesures insu-
ficients” pregonen els sin-
dicats. Amb tot, però, el que 
s’ha venut per activa i per 
passiva és la necessitat que el 
sistema educatiu ha de tor-
nar a engegar la maquinària i 
que els alumnes ha de tornar 
a l’escola sí o sí.

EN AQUEST context, però, 
no deixa de sorprendre’m 
la màxima de la qual s’han 
apropiat Govern i Depar-
tament d’Educació, amén 
que moltes veus afins: ara la 
prioritat és l’educació de les 
nenes i els nens. Bé, tot co-
rrecte fins aquí. Crec, i no 
m’equivoco, que tots nosal-
tres estem d’acord en el fet 
que l’ensenyament és un pi-

lar bàsic del nostre sistema 
social i que s’ha de fer tot el 
possible, i m’atreviria a dir 
que allò impossible, per tal 
que tot torni a funcionar com 
fa sis mesos, de la forma més 
segura i efectiva.

DEIXANT DE BANDA la 
idoneïtat de les mesures que 
s’han proposat per a la torna-
da a l’escola, tema que dona-
ria per un altre article enca-
ra molt més extens, no puc 
evitar sentir-me certament 
sorprès per tan gran interès 
en el fet educatiu per part 
del Govern. Deu anys, des 
del 2010 i l’entrada d’ Artur 
Mas al Govern, porten els di-
ferents governs de torn esta-
blint unes retallades brutals 
que han deixat l’educació 
pública tocada de mort.

NO ENTRARÉ aquí a valo-
rar les condicions laborals 
dels docents, que també do-
naria per a un altre text llarg 
i feixuc. Les retallades, que 
encara no s’han revertit del 
tot després d’una dècada de 
ser imposades sota l’excusa 
d’una crisi econòmica ja pas-
sada, van afectar, encara avui 
ho fan, el fet més essencial de 
l’educació, i que és allò del 
que ara tant semblen preocu-
par-se els nostres governants 
de cop i volta, amb presses i 
a deshora: l’aprenetatge dels 
alumnes i el seu devenir aca-
dèmic i personal. 

NO ERA important l’educa-
ció dels nostres nens i nenes 
quan van decidir augmentar 
les ràtios per aula a escoles 
i instituts massificant unes 

aules de per sí ja plenes? No 
era important quan van re-
duir les hores d’atenció di-
recta al personal de suport 
educatiu deixant a l’estacada 
centenars, milers d’alumnes 
amb necessitats educati-
ves especials que necessiten 
vetlladores, fisioterapeutes, 
TIS, TEIs i semblants?

NO ERA important l’educa-
ció quan van decidir no co-
brir les substitucions des del 
primer dia, o quan van fer 
cas omís a les llars d’infants 
adherides al Pla Pilot de llars 
d’infants de l’escola rural que 
advertien que les educadores 
de baixa no eren substitui-
des? No ho era, també impor-
tant, l’educació dels nostres 
xiquets i xiquetes quan tan-
caven grups de P3 en favor de 
la concertada?

NO ERA important el sis-
tema educatiu fa només un 
mes, quan van retallar places 
docents a l’escola rural de 
forma indiscriminada obli-
gant a forma grups més grans 
d’alumnes per aula i i difi-
cultant amb escreix l’atenció 

directa i personalitzada en 
aquesta tipologia de centres? 
Suposo que a partir d’ara, si 
tant important creuen que 
és tot això, faran allò impos-
sible per invertir un 6% del 
PIB en l’educació tal como 
mana la LEC i no un 3 i es-
caig per cent com es fa avui 
dia.

EN CONCLUSIÓ, les parau-
les se les endú el vent i les 
persones, en este cas les que 
formen part de la conselleria 
d’Educació i el mateix Go-
vern, es coneixen pel que fan 
i no pel que diuen. Amb això, 
veient com han actuat els úl-
tims deu anys, deu (!!!), poc 
es pot confiar ara en que de 
cop i volta se’ls hagi desper-
tat la vena progressista als 
nostres governants. Amb 
això, el missatge és clar: 
deixeu-vos estar d’eslògans i 
propaganda barata i revertiu 
les retallades d’una vegada, 
si tant us importa l’escola i 
l’educació. 

JOSEP OBIOL

MESTRE DE PRIMÀRIA

 OPINIÓ 

Black Lives Matter: un abans i un després en 
l’onada de brutalitat policial arreu del món
SÓN MOLTS els que han 
sortit al carrer durant les úl-
times setmanes per protes-
tar contra la violència que 
la policia utilitza, la majoria 
de vegades de manera indis-
criminada i sobretot injus-
tificada, amb els ciutadans 
que pertanyen a minories 
ètniques als Estats Units. 
El moviment Black Lives 
Matter ha tret els colors a 
la societat nord-americana 
recordant-li que el racisme 
i la xenofòbia segueixen in-
tactes en el seu ADN. Però 
encara som molts més els 
que hem recordat episodis 
de brutalitat policial que 
malauradament formen 
part de la història d’aquest 
país i que voldríem deixar 
de veure per sempre més.

BRUTALITAT policial 

contra els afroamericans 
durant el moviment de 
drets civils liderat per Mar-
tin Luther King Jr. als anys 
60. Brutalitat policial con-
tra els nadius americans du-
rant del Moviment Indígena 
Americà de Minneapolis. 
Brutalitat policial contra 
els homosexuals a Stonewa-
ll, la qual cosa va donar ori-
gen a la celebració anual 
del dia de l’Orgull Gai. Bru-
talitat policial en forma de 
gas lacrimogen i fins i tot 
l’ús d’armes de foc contra 
estudiants protestant con-

tra la Guerra del Vietnam. 
Brutalitat policial i racis-
me en forma d’assassinat 
d’afroamericans innocents 
com és el cas de Michael 
Brown, Tony Timpa, Bo-
tham Jean, Breonna Taylor 
i, evidentment, George Flo-
yd. 

ARRAN de les manifesta-
cions —algunes de caràcter 
pacífic i d’altres no tant— 
organitzades per Black Li-
ves Matter, algunes coses 
han començat a canviar, 
però. Derek Chauvin, res-

ponsable de l’assassinat 
de George Floyd, ha estat 
acusat d’homicidi en segon 
grau, creant així un pre-
cedent que trenca amb la 
tradició d’impunitat que 
tenien fins ara els agents de 
policia que disparaven fa-
talment contra un ciutadà 
afroamericà. Així mateix, 
les autoritats de Minnea-
polis han començat a do-
nar passes encaminades a 
dissoldre l’actual departa-
ment de policia de la ciutat 
i a crear-ne un de completa-
ment nou.

PERÒ MÉS ENLLÀ de tot 
això, el veritable mèrit de 
Black Lives Matter ha estat 
el de denunciar i servir d’al-
taveu en l’àmbit global de 
totes aquelles comunitats i 
de totes aquelles causes que 

han sofrit i que segueixen 
sofrint la brutalitat policial 
com a forma de repressió de 
la llibertat i d’atemptat con-
tra els drets humans més 
bàsics. Des de Minneapolis 
fins a Hong Kong, des de 
Minsk fins a Barcelona, els 
ciutadans diuen que ja n’hi 
ha prou, que la policia la 
paguem tots a través d’im-
postos, no perquè ens asset-
gi sinó perquè ens prote-
geixi.  

XABIER COLUIG

ESCRIPTOR
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     OPINIÓ

El color de l’Ebre
DIUEN QUE l’aigua no té co-
lor. I crec que si parlem del 
color polític (que bé, que cada 
partit té el seu color i símbols 
reconeixibles com si ens vul-
guessen vendre una marca de 
refrescs!) tenen raó. L’Ebre o, 
més ben dit, els usos i abusos de 
l’Ebre, no tenen color.

HO DIC perquè quan parlem 
dels problemes del medi am-
bient, en general o concreta-
ment aquí al riu i al Delta, sovint 
sents a dir que uns partits no 
farien això o allò mai. Normal-
ment son els partits que s’ano-
menen d’”esquerres”, que han 
guanyat aquesta etiqueta aquí, 
però tampoc és sempre així. En 
alguns moments, per exemple, 
al Regne Unit el partit de “dre-
tes” (Partit Conservador) ha 
apostat més pel medi ambient 
que els socialistes, que ho veien 
com un impediment al progrés i 
la feina. Però el punt al que vo-
lia arribar és que tothom pensa 
que això de “atacar” o “defen-
sar” el riu i el medi ambient 
va de colors polítics, i que “els 
meus això no farien mai”, però 
la història de l’Ebre ens indica 
que no és així.

L’EBRE ha patit tant aquest any 
que ha guanyat de nou els seus 
15 minuts de fama. Es torna a 
parlar de defensar l’Ebre i el 
Delta i vénen polítics de diver-
sos colors per aquí baix, a fer-se 
una foto i oferir quatre prome-
ses, abans de pujar al cotxe ofi-
cial –o helicòpter. Després van 
i aproven més transvasaments, i 
d’allò que realment necessita el 
riu, aigua, no se sent dir res més. 

Igual que sempre ha passat.

MIREU, hi ha articles que es-
crius amb peus de plom, mirant 
tots els matisos. N’hi ha d’altres 
que escrius des de la rauxa, que 
sovint no deixa de ser una mena 
de seny, i parles d’allò que veus 
en el dia a dia, i no pas de la 
moto que t’estan venent. I és lla-
vors quan et contesten des dels 
partits colorits que no pots po-
sar-los a tothom al mateix sac, 
que no veus que això no és el 
mateix que allò altre, etc… Però 
el fet és que el sac que tenim a 
l’Ebre és força gran; hi cabem 
molts i de totes les mides. Per 
tant, passem llista.

TORNEM ENRERE fins als 
anys 1980 (no cal tornar al fran-
quisme, ja tenim prou d’aquella 
època amb la ferralla feixista 
al mig del riu a Tortosa). Co-
mencem amb el mal-anomenat 
minitransvasament al Camp de 
Tarragona, aprovat pels governs 
espanyol (UCD) i català (CiU) 
amb l’acord de molts polítics lo-
cals. Anem a la dècada dels 90, 
el PSOE va voler aprovar el Pla 
Borrell amb grans transvasa-
ments però el senador de CiU, 
Vicent Beguer, ho va impedir 
amb un tecnicisme. Comencem 
als anys 2000 amb força, quan el 
PP juntament amb el suport de 
CiU intenten tirar endavant el 

gran PHN amb els seus respec-
tius transvasaments. Arribem al 
2008, i el tripartit (PSC, ERC, 
ICV) a Catalunya intenta fer 
un transvasament a Barcelona. 
Entremig de tot això s’han anat 
aprovant altres transvasaments 
riu amunt ( ja n’hi ha vuit o 
nou), i extensions al minitrans-
vasament amb el suport dels al-
caldes que volien el negoci, vull 
dir, l’aigua. Arribem al 2020, i el 
govern espanyol, PSOE+Pode-
mos aprova un transvasament 
a Cantàbria, mentre aquí a la 
Conca de Barberà un bon gra-
pat de pobles, l’últim L’Espluga 
de Francolí fa 15 dies, amb el 
suport de (com a mínim) Junts 
i ERC, han aprovat demanar 
una extensió del minitransva-
sament (o sigui, el Consorci 
d’Aigües de Tarragona, el CAT), 
cap als seus pobles, encara que 
molta gent que viu allà els diu 
que no els hi cal. Tot això, sense 
oblidar que, de reduir la capta-
ció d’aigua per al CAT tal com 
s’havia promès, no hem vist cap 
senyal, mani qui mani.

EN RESUM, un bon arc de 
Sant Marti ens ofereixen els 
partits que volen sagnar l’Ebre. 
El resum és  desolador, sembla 
ser que qui arriba al poder no 
pot estar-hi sense xuclar el re-
curs fàcil de l’aigua (recordeu, 
aigua igual a diners, primer curs 

de matemàtiques) i s’obliden 
de les promeses o signatures. 
Què podem fer? Convèncer els 
nostres partits polítics i institu-
cions públiques a nivell local a 
treballar el tema. Sempre hi ha 
hagut casos d’individus o bran-
ques locals d’un partit que han 
plantat cara a Barcelona o Ma-
drid, fent allò que haurien de 
fer tots –defensar i treballar per 
als seus votants, i no pels seus 
partits. Que continuï així. I no 
només amb paraules i manifes-
tos i mocions aprovades a mil i 
un ajuntaments, sinó treballant 
de veres des d’un canvi de men-
talitat.

UN SIMPLE exemple: entre la 
crisi del canvi climàtic i el fet de 
que les Terres de l’Ebre és una 
zona on la natura i el medi am-
bient són claus, quants ajunta-
ments tenen el regidor de Medi 
Ambient treballant a temps 
complet amb un bon equip 
d’experts i un gran pressupost? 
Em faig creus de veure com els 
ajuntaments releguen aquesta 
tasca a segona, o tercera línia, 
quan hauria de ser un dels de-
partaments més preparats i 
pressupostats. Els ciutadans i 
polítics ebrencs haurien de li-
derar el canvi cap a una menta-
litat i comportament més soste-
nible, i no pas estar esperant a la 
cua com sempre.

I LA GENT al carrer i fent so-
roll. Com sempre. Sembla ri-
dícul, però si no ens movem, 
no volen escoltar els experts 
ni veuen la necessitat de pro-
tegir l’Ebre. Tal com vaig estar 
comentant en algú fa temps, 

déu-n’hi-do, l’energia que es 
va gastar en l’última gran mani 
de la PDE a Amposta, per sim-
plement aconseguir que des de 
Brussel·les prenguessin els nos-
tres arguments seriosament, 
temporalment. Vam guanyar 
temps. Però si no hi ha resultats 
concrets i proactius, el temps 
és una arma de doble fil. Pot-
ser aconseguirem aturar un 
altre transvasament, o reduir 
la quantitat de regadius insos-
tenibles que s’estan plantejant 
des de les grans empreses, però 
el temps passa i els ajuts pel riu 
i el Delta no arriben.

La gent ebrenca, amb el suport 
de la majoria d’experts en la 
matèria, hem lluitat durant dè-
cades per a aturar els cops, però 
la mentalitat política dels go-
vernants continua estancada al 
segle XX amb un ull mirant a la 
caixa dels diners. Ni aigua ni se-
diments, ni una nova gestió del 
riu basada en criteri mediam-
biental, hem vist. Fa 20 anys ens 
ho va dir Roberto Epple, de 
l’European River Network: un 
cop que et dediques a lluitar per 
salvar els rius, no podràs parar 
mai. És igual si els governs can-
vien perquè no estàs lluitant 
contra un govern d’un color o 
d’un altre, sinó contra el capital, 
contra els diners. I el negoci no 
para. Ara miren aquí, ara allà, 
buscant recursos i oportunitats 
per a guanyar diners a costelles 
del poble i la natura, i quan veu-
en una escletxa, ja hi som un al-
tre cop. O sigui, ja podem trucar 
als nostres governants locals i 
posar-nos a planxar la samarre-
ta del nus.  

BRIAN CUTTS

ACTIVISTA DE LA PDE

D.O. Aquesta Nostra Petita Terra 
TENIM LA FORTUNA d’ha-
ver nascut en aquest fràgil 
racó del món, travessat per 
un riu i amb accent tancat 
d’arrossals i collverds. Hem 
estat beneïts per la provi-
dència, creixent sobre la pell 
d’aquest Delta nostre, de finís-
sima i amfíbia silueta emer-
gent, delicada, de la salabror 
del mar per a confondre’s-hi, 
sense arribar mai a desa-
parèixer del tot. Com dansant 
en una espècie d’agònic i ar-
gentat ball de festeig entre la 
terra i l’aigua, a la cadència 
d’unes onades que no deixen 
de xiuxiuejar la nostra vella 
història de supervivència.

MALGRAT el seu atàvic as-
pecte decandit, i les mil ame-
naces que per la seua fràgil 
anatomia sempre l’han asset-
jat, aquest petit racó de món ha 
sabut resistir a través dels ca-
lendaris les injustícies del cel i 
dels homes. Fràgil però orgu-
llós ha ensenyat els ullals quan 
calia defensar-se i defensar 
la sang que el nodria, i ha fet 

equilibrisme entre els aigua-
molls i els canyissars perquè el 
mar no l’engolís quan Glòries 
devastadores han bufat con-
tra la prima línia que dibuixa 
el seu contorn de sorra humi-
da. Tampoc han pogut amb 
ell ni còleres, ni injustes lleis, 
ni mercuris enverinant-li les 
artèries, ni oblits centralistes 
dels seus mateixos germans. 

La nostra petita pàtria ha fet 
del “resistir” la seua forma de 
vida i única religió, defugint 
dels victimismes i les excuses, 
que només sabrien emprar els 
covards i els pobres d’esperit.

SER FILLS d’una terra de feble 
anatomia ens ha imprès orgull 
i caràcter als gens, hem acabat 
heretant d’ella aquesta actitud 
tossuda, aspra i bel·ligerant per 
a treure-la a  relluir quan ens 
assetgen les inclemències, des-
gràcies o maneres sibil·lines, i 
fan que a ulls del món resulti 
identificable la nostra genuïna 
Denominació d’ Origen: “SÓN 
D’ALLÀ BAIX”.

QUE ENS vingui a sobre el 
que hagi de venir-nos: tempo-
rals, decrets, virus coronats, 
oblits sempiterns i demés llo-
ses històriques… Aquest Delta 
que no deixa de treure pit, 
perdut al cul de Catalunya, ens 
ha fet a la seva imatge i sem-
blança, i precisament per això, 
tinguem el convenciment que 
ens en sortirem d’allò que si-
gui que ens caigui a sobre, pot-
ser nafrats o mal ferits, però 
sempre amb el cap ben alt. 
SOM D’AQUÍ BAIX. És el nos-
tre geni, el que d’altres anome-
naran tarannà. 

FÀTIMA BELTRAN CURTO

ESCRIPTORA
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La meitat del món rural

Una bona morterada, la pela és la pela

QUE NO, que ja sé que no 
és el 8 de març. Però com 
sempre penso, el Dia In-
ternacional del que sigui, 
són els 365 de l’any. És una 
evidència que existeix una 
bretxa salarial entre homes 
i dones que fan la mateixa 
feina. És evident que la dona 
té més dificultats per arribar 
a posicions de direcció a les 
empreses. I també és evi-
dent que hi ha sectors molt 
masculinitzats, com és el cas 
del sector primari i el món 
rural.

POC MÉS d’una quarta part 
de les explotacions agràries 
estan encapçalades per do-
nes i això es nota en totes 
les organitzacions agràries. 
Quan em reuneixo amb Unió 
de Pagesos, JARC o ASAJA, 
però també amb les coope-
ratives agràries o amb les 
associacions d’empreses 
sectorials de la fruita, de la 
carn d’oví o de producció 
porcina, o amb l’Institut de 

Sant Isidre penso, on són les 
dones? Llevat d’honroses 
representants en la vessant 
més tècnica com els Col·le-
gis professionals d’Engin-
yers Agrònoms i d’Engin-
yers Tècnics Agrícoles i 
Forestals, el més habitual és 
que hagis de tractar o nego-
ciar qualsevol tema del món 
rural amb homes.

ÉS PER AIXÒ que crec que 
cal fer alguna cosa, i com 
trencar-me la camisa no sé 
si serveix per a res, he pre-
ferit apropar-me a les meves 
companyes de Parlament 
per posar a la dona rural so-
bre la taula. Què podem fer? 
Aquesta és la meva proposta.

PRIMER DE TOT cal re-
conèixer des de la seva 
existència fins a la seva i 
transcendent importància. 
Ho hem vist durant aques-
ta maleïda pandèmia, quan 
la càrrega assistencial de les 
famílies, canalla, avis, de-
pendents, ha recaigut sobre 
les espatlles de les dones, i a 
l’àmbit rural encara més, po-
sant en risc la seva projecció 
professional o fins i tot les 
seves empreses.

SEMPRE PARLEM del greu 
problema de despoblament i 
no ens adonem que cal pen-
sar en la meitat de la pobla-
ció rural, en la meitat dels 
potencials emprenedors, en 

la meitat dels funcionaris, 
metges, mestres, tècnics, as-
sistents, artistes, inferme-
res… Les polítiques han de 
ser transversals, han d’alli-
berar la dona del llast d’an-
ys d’assumir tasques que la 
condicionen i la limiten. Cal 
donar cobertura assistencial, 
sanitària, educativa, cultural 
per tal que les famílies joves 
vegin atractiu quedar-se al 
poble.

ÉS TOTA la societat que ha 
de veure imprescindible la 
igualtat d’oportunitats entre 
homes i dones, i és el nostre 
Govern qui ha de facilitar 
que això passi. És el Govern 
de la Generalitat, des dels di-
ferents Departaments, qui ha 
de vetllar pel compliment de 
la llei d’igualtat efectiva de 
les dones i homes als òrgans 
de direcció dels sindicats 
agraris, de les cooperatives 
i d’altres organitzacions del 
món rural. Són les institu-
cions les que han de fomentar 

el compliment de la llei so-
bre la titularitat compartida 
de les explotacions agràries, 
perquè les polítiques d’equi-
tat de gènere han de formar 
part d’un Pla Integral contra 
el Despoblament Rural.

LA REIVINDICACIÓ de les 
dones al món rural es veu 
també a les xarxes amb perfi-
ls de dones ramaderes, pas-
tores, gestores forestals, pa-
geses, emprenedores d’altres 
sectors… No les deixem so-
les, perquè no farem res amb 
un món rural que no valori 
una de les seves meitats. 

FRANCISCO DOMÍNGUEZ

DIPUTAT DE CIUTADANS

PER TARRAGONA

ELS INDIANS catalans van 
ser emigrants que van sal-
par a ultramar per fer fortu-
na amb la voluntat ferma de 
tornar a Catalunya un cop 
haguessin estalviat el sufi-
cient per invertir els guanys 
obtinguts. Podríem dir que 
aquests van ser els precur-
sors d’uns altres, molt més 
modestos, que anaven a tre-
ballar a França, Suïssa o bé a 
Alemanya, entre altres paï-
sos,  perquè aquí a casa nos-
tra per una banda no sobrava 
la feina i per l’altra els salaris 
eren molt precaris. Gent em-
prenedora que malvivia, fent 
més hores que un tractor per 
estalviar ràpidament i tornar 
a casa per muntar un nego-
ci o bé adquirir propietats  
pel dia de demà poder ven-
dre-les, o bé llogar-les com a 
complement de la seva pen-
sió, o simplement deixar-ho 
com a llegat als seus fills per 
tenir un futur millor.

UN PRINCIPI molt català 
el de l’estalvi per a després 
invertir i així crear rique-
sa, d’aquí la fama que tenim 

d’estalviadors. Però vet aquí 
que a les acaballes d’un go-
vern de la Generalitat dividit 
i desgastat, que vol la inde-
pendència de totes, totes, 
res a dir perquè les aspira-
cions són legitimes, però no 
a qualsevol preu. Un govern 
d’ERC i JuntsxCat ens diu 
que per a prosperar hem 
“d’invertir” amb el joc català 
per excel·lència: La Grossa , 
per tal d’aconseguir l’ascens 
social.

ALLÒ TANT català de l’es-
forç i el treball ha quedat en-
rere. La Independència ens 
crida  a jugar a l’atzar, així si 
ens toca serem més indepen-
dents i ja no ens cal depen-
dre de l’esforç. Una cosa tan 
natural com incitar-nos al 
joc, deuen pensar, és el nou 
estímul, la idea més brillant 

d’aquest govern per guan-
yar-se un la vida. Si, ja sé que 
més d’un direu que ja l’han 
retirat, aquesta campanya, 
però La Grossa continua.  

‘NECESSITEM diners’, li 
vaig sentir un dia a un di-
rigent independentista 
d’aquestes terres. ‘Si volem 
la independència, el primer 
és la pela com sigui’. Jo em 
vaig quedar atònit, ‘com si-
gui?’, vaig pensar. Ara l’ha 
fotuda ben Grossa. Ara què 
més grossa que voler fer 
creure a la gent que això de 
la independència era cosa 
de dos dies! Doncs sí, la pela 
com sigui, i així ho fan, i 
mira per on que, aprofitant 
la pandèmia, reformen d’una 
manera indigna l’impost de 
successions i donacions. Una 
bona morterada van pen-

sar, més de 6.100 avis i àvies 
morts a conseqüència de la 
COVID-19.

ARA SÍ que sí, som els pri-
mers en alguna cosa, som els 
que tenim l’impost més car 
de tot l’Estat espanyol. No 
som els primers en educació, 
no som els primers en sanitat 
pública, no som els primers 
en atreure empreses, no som 
els primers en turisme… per a 
què? Tot això són banalitats.

LES MENTS brillants del 
govern, la flor i nata i màxims 
exponents del que ha de ser 
la nova Catalunya idíl·lica, 
no paren de pensar com fo-
tre’ns-la,  la pela. I així, com 
que no es dediquen a fer la 
seva feina que és governar, 
fan veure que es preocupen 
per nosaltres apujant els im-
postos a aquells que amb 
la seva suor s’han dedicat a 
treballar, molts d’ells fora 
de casa. I ara que s’han mort 
aprofiten per apujar l’impost 
de successions, no sigui cosa 
que a la gent li passi pel cap 
una cosa tan antiga com estal-

viar per invertir en la compra 
de patrimoni i deixar als  fills 
un futur millor. A veure si 
d’una vegada per totes els ca-
talans trenquem el sentiment 
de l’estalvi i així no caldrà 
malvendre una part del patri-
moni per pagar l’impost.

AIXÍ ÉS que, o petem el que 
tinguem o la Generalitat se’ns 
ho petarà per nosaltres en ba-
rraques i barraquetes, en am-
baixades que no han servit 
per a res, solament cal llegir 
el mal concepte que tenen de 
Catalunya els països del nos-
tre entorn i més enllà d’ultra-
mar que prohibeixen als seus 
ciutadans venir de vacances a 
Catalunya. I el que és pitjor, el 
govern de la Generalitat 
d’ERC i JuntsxCat s’ho peta 
tot en dinamitar anys i anys 
de convivència. I mira, en al-
guna cosa han aconseguit: 
que ens assemblem a la resta 
d’Espanya, per desgràcia, allò 
que jo i molts no hem volgut 
arribar mai, el de les dues Es-
panyes. Ja poden estar satis-
fets, han aconseguit que tin-
guem les dues Catalunyes. 

FRANCESC MIRÓ

SECRETARI D’ACCIÓ POLÍTICA 

I MÓN RURAL 

DEL PSC TERRES DE L’EBRE
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Al voltant del debat sobre el turisme en espais naturals

Els impostos ens converteixen en ciutadans?

LA PANDÈMIA de la Co-
vid-19 ha impactat de ple en 
tots els àmbits de la nostra 
vida quotidiana. No hi ha as-
pecte del nostre dia a dia que 
no hagi patit canvis des que ara 
fa uns mesos es van començar 
a prendre mesures per comba-
tre el virus. I aquest estiu ho 
hem pogut comprovar en les 
nostres pròpies dinàmiques 
vacacionals. Pel que fa al turis-
me, la incertesa generada per 
la pandèmia del coronavirus 
ha fet que hagin guanyat pes 
i acceptació les destinacions 
turístiques de proximitat, que 
han oferit a priori moltes més 
garanties que destinacions 
més llunyanes. 

LES TERRES de l’Ebre són 
un clar exemple d’aquest can-
vi de dinàmiques, amb un estiu 
on molts punts emblemàtics 
del nostre territori han rebut 
molts més visitants que en al-
tres anys. Aquest increment 
ens ha deixat moltes imatges. 
A banda de les de mascare-
tes, els gels hidroalcohòlics i 
similars, també ens hem tro-
bat amb imatges d’amuntega-

ments de vehicles i persones i 
d’abandonament de deixalles i 
brossa en punts emblemàtics 
del Delta de l’Ebre. La barra 
del Trabucador, encara no 
recuperada dels greus danys 
provocats pel temporal Glòria 
de principis d’enguany, ha es-
tat un dels espais més afectats 
per aquesta realitat sobrevin-
guda. 

LES IMATGES de la invasió 
de determinats espais natu-
rals per vehicles i visitants 
han generat força comentaris 
de preocupació per l’afectació 
que aquests fluxos humans i 
mecànics poden provocar en 
un entorn natural cada vegada 
més fràgil. I la preocupació ha 
donat pas a la indignació en 
els comentaris referents a les 
fotografies i vídeos on es veu-

en bosses de brossa i deixalles 
vàries abandonades en espais 
d’alt valor ecològic. En línies 
generals, no s’ha dubtat a as-
sociar aquestes imatges a l’in-
crement dels visitants de fora 
del territori i a un hipotètic 
creixement del seu incivisme. 
Possiblement alguna d’aques-
tes coses hi hagi al darrera de 
les imatges que comentem, 
però tampoc es pot generalit-
zar. D’incivisme n’hi ha a totes 
bandes, també d’autòctona.

ARA BÉ, la consolidació de 
l’Ebre i els seus espais natu-
rals com a destinació turística 
de proximitat de primer ordre 
ens hauria de fer reflexionar 
sobre la necessitat d’incorpo-
rar a les polítiques de promo-
ció del territori missatges que 
facin pedagogia de la necessi-

tat, o més aviat, de l’obligació, 
d’aprendre a visitar els espais 
naturals del nostre territori 
fent el menor soroll possible i 
deixant-hi les menors empre-
mtes possibles. Les Terres de 
l’Ebre som Reserva de la Bios-
fera i el fet d’haver estat reco-
neguts amb aquesta distinció 
ens hauria d’obligar a intro-
duir en les nostres dinàmiques 
internes i externes mesures 
per fer entendre als habitants 
del territori i als que ens visi-
ten ocasionalment que no tot 
s’hi val. La ciutadania hauria 
d’assumir el compromís d’exi-
gir-se a ella mateixa, a les ad-
ministracions públiques i al 
teixit socioeconòmic actituds i 
polítiques de respecte i millo-
ra envers els valors valors am-
bientals, productius, turístics i 
culturals que sostenen i donen 
sentit a la marca Ebrebiosfera. 

HEM DE FER créixer el terri-
tori i els seus sectors produc-
tius, però de forma respectuo-
sa amb un entorn que és 
valuós, singular i únic; però 
també extremadament fràgil. I 
per a fer això cal obrir un pro-

cés de diàleg per tal d’elaborar 
una estratègia de creixement 
turística que generi activitat, 
però no a costelles de malme-
tre o generar pressions inassu-
mibles per als espais naturals. 
Això segurament implica 
prendre mesures noves i/o ad-
dicionals que poden implicar 
canvis en la nostra relació amb 
els espais naturals i en les for-
mes en que en gaudim o en 
fem ús, però potser són neces-
saris si no volem comprome-
tre encara més la supervivèn-
cia d’aquesta riquesa natural. 
I, paral·lelament, cal buscar 
eines i mecanismes per fer que 
la ciutadania, tant la local com 
la forana, prenguin conscièn-
cia de la realitat dels espais na-
turals i dels impactes que hi 
produeixen les nostres activi-
tats. Només així podem arri-
bar a aspirar, si més no, a no 
comprometre definitivament 
la supervivència d’allò que ens 
ha portat a ser Reserva de la 
Biosfera. 

JORDI JORDAN

PORTAVEU DE MOVEM TORTOSA 

I COORDINADOR DE 

MOVEM TERRES DE L’EBRE

AQUESTS DIES podreu llegir 
en premsa multitud d’articles 
d’opinió que destaquen que la 
creació dels eurobons per fer 
front a l’impacte de la pandè-
mia del Covid-19 suposaran per 
Europa un moment tan impor-
tant com la creació del mercat 
únic o la introducció de l’euro. 
Hi ha qui parla d’un moment 
Hamiltonià. Hamilton, a banda 
d’inspirar un musical de gran 
èxit a Broadway, va ser el pri-
mer secretari del Tresor dels 
Estats Units. En contra del pa-
rer de Thomas Jefferson, Ha-
milton va defensar, i va guan-
yar, la postura de què el govern 
de la Unió havia d’endeutar-se 
per fer front a les despeses co-
muns i en especial per finançar 
aquells estats més pobres. No 
hi ha res que uneixi més una 
parella que una hipoteca, això 
ja ho sabem.

TORNANT a l’Europa del se-
gle XXI, hi ha qui defensa que 
aquest és un gran pas per con-
solidar la Unió Europea i fins 
tot algun articulista parla de 
que es tracta d’un avenç signifi-

catiu en la creació de la ciutada-
nia europea. És aquell concepte 
tant americà del “taxpayer”. 
Sembla que la dimensió públi-
ca de la persona es construeix 
en referència als impostos que 
paga i com l’administració ges-
tiona aquests diners. Una visió 
liberal de la cosa pública. Li-
beral en el sentit anglosaxò o 
americà, que respon únicament 
al primer liberalisme britànic 
que va nàixer per defensar els 
interessos dels terratinents da-
vant els impostos dels seus go-
verns.

EL LIBERALISME és una 
ideologia política amb un nom 
enganyós, perquè la llibertat a 
la que aspira és única i exclu-
sivament a la llibertat d’aquells 
que ja tenen els recursos per a 
exercir-la i, per tant, volen la 

mínima ingerència del govern 
i la mínima imposició de límits 
al gaudi del seu poder i rique-
sa. Després es vesteix tot amb 
paraules boniques per a que 
aquells que no són tan afortu-
nats (i que els liberals en reali-
tat pensen que són una colla de 
dropos que tenen el que es me-
reixen) s’empassin millor tot el 
muntatge. S’ha de reconèixer 
que aquest liberalisme ha anat 
avançant en aspectes socials: 
llibertat de culte, llibertat se-
xual, igualtat de gènere… són 
llibertats que han anat incorpo-
rant al seu ideari. Però pel que 
fa a la llibertat econòmica, con-
tinuen sent tan hipòcrites com 
sempre. Només els interessa la 
seva. I, si de cas i en el millor 
dels casos, que el poble tingui 
coberts uns mínims que evitin 
una insurrecció que posi en pe-

rill el seu estatus.

SI EL FET que la Unió Euro-
pea ens cobri impostos directa-
ment (sí, els eurobons són això, 
ara pagarem impostos directa-
ment a la Unió Europea, enca-
ra que ho disfressin d’alguna 
manera) fa que ens interessem 
més per tot l’entramat polític 
de Brussel·les, benvinguts si-
guin. Però veient l’interès que 
posem en controlar els gover-
ns que ja fa molts anys que ens 
cobren impostos (Estat, Gene-
ralitat, Ajuntaments…) perme-
teu-me que expressi els meus 
dubtes al respecte.

PAGAR IMPOSTOS i con-
trolar que se’n fa és una part 
de l’exercici de la ciutadania 
responsable. És una part im-
portant, fins i tot. Ara ho hem 
vist més que mai i amb tota la 
cruesa. Però no podem reduir 
el nostre rol de ciutadans a una 
simple comptabilitat d’entra-
des i sortides. La feina de ciuta-
dà és molt més feixuga i exigeix 
d’un control continuat de les 
administracions públiques so-

bre com gestionen els impostos 
i, més important encara, sobre 
com garanteixen les llibertats 
polítiques, socials i econòmi-
ques. Totes. En aquest sentit, 
des del punt de vista ideològic, 
el republicanisme està més ben 
dotat per exercir aquesta fun-
ció que no pas el liberalisme, ja 
que té una visió més global so-
bre el concepte de llibertat.

I, PER CERT, desconfieu 
d’aquells moviments que diuen 
no tenir ideologia. Que bus-
quen la transversalitat. Que 
proclamen que l’esquerra i la 
dreta ja no existeixen. Que la 
lluita de classes ja no té sentit. 
Tothom té ideologia. Tothom 
respon a uns interessos. To-
thom fa el que fa en funció 
d’una cosmovisió particular. I 
quan ho amaga, el millor és 
preguntar-se per què ho fa i a 
qui beneficia en fer-ho. Això 
que us deia abans: l’ofici de ciu-
tadà no és cap ganga. Però és la 
única garantia que tenim si vo-
lem conservar les llibertats. O 
aconseguir les moltes que en-
cara ens falten. 

JOSEP FRANCESC MORAGREGA
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Les obres de la nova plaça de 
la Catedral, aturades des de 
la tardor del 2019, es repren-
dran a principis de setembre. 
Almenys, esta és la previsió 
amb la que treballa l’equip de 
govern de Tortosa. El primer 
tinent d’alcalde d’Urbanis-
me, Enric Roig, ha confirmat 
que ja han signat el contrac-
te de les obres amb l’empresa 
que ha d’acabar el projecte, 
la constructora Acsa Sorigué. 
Roig també ha explicat que 
han intentat escurçar els ter-
minis al màxim, i que tenien 
previst reunir-se amb l’empre-
sa per acabar de definir la re-
presa dels treballs. “Esperem 
que a principis de setembre, 
segurament, ja podrem reem-
prendre les obres, però això 
ho hem d’acabar de definir 
amb el cap d’obres de l’empre-
sa Acsa Sorigué, que vindrà a 
la ciutat”, va detallar Roig.
La junta de govern local de 
Tortosa va aprovar el 3 d’agost 
l’adjudicació de les obres 
pendents a Acsa Sorigué. La 
constructora va ser l’única 
candidata que es va presentar 
al nou concurs públic, i a més 
ho va fer amb una rebaixa del 
2% respecte el preu de licita-
ció. En este sentit, l’anterior 
empresa constructora, Benito 
Arnó, va renunciar al març per 
la complexitat de l’obra, que 
requeria més micropilotatges 
dels previstos inicialment, i 
també per la situació econò-
mica de l’empresa agreujada 
per la crisi del coronavirus.
De fet, l’alcaldessa de Tortosa, 
Meritxell Roigé, va recordar 
que es tracta d’una “obra molt 
complexa, amb un alt valor 

patrimonial. Segons Roigé, 
des del govern municipal no 
s’escatimaran recursos en po-
der posar en valor les restes 
arqueològiques” trobades al 
subsòl del carrer Croera.

Unes obres polèmiques
En els darrers mesos, l’oposi-
ció ha criticat la situació de les 
obres de la nova plaça de la 
Catedral i un suposat sobre-
cost del projecte. El portaveu 
de Movem Tortosa, Jordi Jor-
dan, va afirmar que les obres 
són “un altre nyap urbanístic” 
del govern municipal. Jordan 
va recordar que Movem va ser 
el primer grup que al mes de 
novembre ja va advertir que 
les obres estaven aturades; va 
denunciar falta de transparèn-
cia amb les factures i va de-
nunciar una mala planificació, 
tot recorant que la plaça havia 
d’estar acabada al juliol del 
2019.  Per la seua banda, el 
grup d’ERC-Tortosa Sí ha vin-
culat l’aturada de les obres de 
la plaça de la Catedral amb el 
bloqueig d’ampliació de l’au-
ditori Felip Pedrell, una acusa-
ció que va provocar la indigna-
ció del govern de Junts i el 
PSC. També el grup de Ciuta-
dans va lamentar la falta d’in-
formació sobre l’estat de les 
obres de la plaça de la Cate-
dral. Finalment, la CUP va de-
nunciar que el sobrecost del 
projecte serà del 33%, però el 
govern de Roigé situa l’incre-
ment en el 14%, però negant 
els sobrecostos, ja que argu-
menta que s’han afegit noves 
actuacions al projecte.  

EL PLE de Tortosa va aprovar el 31 de 
juliol la plurianualitat de l’obra per a la 
urbanització de la plaça de l’Ajuntament 
i els carrers de l’entorn. El projecte, amb 
un pressupost d’1,5 milions d’euros, està 
previst que puga iniciar-se abans de final 
d’any. La proposta va ser aprovada amb 
l’abstenció de Movem Tortosa, ERC-Tor-

tosa Sí i Ciutadans. El nou regidor de la 
CUP encara no havia pres possessió del 
càrrec. Ciutadans i ERC consideren que 
no és el moment de fer una inversió d’es-
tes característiques, i aposten per des-
tinar els diners a qüestions socials. Mo-
vem qüestionava que es faci  a les portes 
de la campanya de Nadal.   C.B.

Llum verd a la reforma de la plaça de l’Ajuntament

URBANISME

A punt per al reinici de les obres
 El govern de Tortosa adjudica l’acabament de la 

nova plaça de la Catedral a l’empresa Acsa Sorigué
 La previsió és que els treballs pendents es 

puguen reprendre a principis de setembre

Una recreació virtual del projecte de la nova plaça de la Catedral. //  CEDIDA.

Gustau Moreno
TORTOSA

Ajuts per rehabilitar edificis al nucli antic

El primer tinent d’alcalde i regidor d’Urba-
nisme, Enric Roig, ha afirmat que la volun-
tat del govern municipal és fer polítiques 
actives d’habitatge i incentivar la inversió 
privada, ja que el nucli històric de Torto-
sa té un parc d’habitatges “molt envellit i 
molt deteriorat”. Fins al proper 30 de se-
tembre, l’Ajuntament de Tortosa ha obert 
el termini per sol·licitar els ajuts per re-
habilitar edificis al nucli històric. Les sub-
vencions volen promoure l’arranjament 
dels habitatges a través de la millora d’ele-
ments com les façanes o les cobertes, així 
com la instal·lació o substitució d’equipa-
ments que milloren l’habitabilitat, a més 

d’actuacions que en faciliten l’accessibili-
tat. Roig ha destacat que enguany les sub-
vencions s’han incrementat un 17%. 
De fet, una altra novetat de la convoctòria 
d’enguany també ha sigut l’ampliació de 
l’àmbit dels sectors que es poden acollir 
als ajuts. Ara també se’n poden beneficiar 
les comunitats de propietaris dels edificis 
situats al carrer Pintor Gimeno, d’en Car-
bó, part del carrer Sant Blai, el carrer i la 
plaça de l’Àngel, així com la plaça Agustí 
Querol. De la mateixa manera, els ajuts de 
rehabilitació s’obren als edificis catalo-
gats, encara que la seua ubicació estiga 
fora de l’àmbit del centre històric.  

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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L’emèrit perdrà la medalla d’or 
 L’alcaldessa proposa retirar un dels màxims 

reconeixements de Tortosa al rei Joan Carles
 Roigé confia en el suport de tots els grups,  

i el PSC ho deixa en mans de l’executiva local

L’alcaldessa de Tortosa, Me-
ritxell Roigé, ha anunciat que 
al proper ple de l’Ajuntament 
portarà a debat i votació la re-
tirada de la medalla d’or de la 
ciutat al rei emèrit Joan Carles 
I, després de conèixer la seua 
“fugida” de l’Estat espanyol. A 
través d’un comunicat, Roigé 
va anunciar que espera que la 
proposta puga comptar amb el 
suport de tots els grups mu-
nicipals. L’alcaldessa va ma-
nifestar que “la medalla d’or 
de la ciutat és un dels màxims 
reconeixements que pot ator-
gar l’Ajuntament de Tortosa i 
el rei emèrit Joan Carles I no 
n’és mereixedor”.
El 10 de juny de 1996, durant 
el mandat del convergent Ma-

rià Curto, el ple de l’Ajunta-
ment va atorgar per unanimi-
tat la medalla d’or al monarca 
espanyol. La medalla va ser 
lliurada el 20 de juny de 1996 
en el marc d’una visita institu-
cional que els reis Joan Carles 
i Sofia van realitzar a Torto-
sa, facilitada per l’empresari 
i mecenes tortosí José Celma 
Prieto, amic personal del rei, 
que va morir este març passat 
a Madrid als 95 anys.
En el seu comunicat, Roigé va 
mostrar-se contundent a l’ho-
ra de condemnar el compor-
tament de l’exmonarca i va la-
mentar que “a l’Estat espanyol 
la justícia no és igual per a to-
thom”. “Tots hem vist la bel·li-
gerància de l’Estat per empre-
sonar i mantenir a la presó els 
presos polítics catalans, per 
haver convocat un referèn-
dum, en canvi, ara s’ajuda a un 

exmonarca a fugir del país”, va 
concloure Roigé. 
La proposta de l’alcaldessa per 
retirar la medalla d’or de la 
ciutat a Joan Carles I no tin-
drà problemes per tirar enda-
vant. Els grups de Movem 
Tortosa, ERC-Tortosa Sí i la 
CUP hi votaran, molt previsi-
blement, a favor. També el 
PSC, soci en el govern en mi-
noria de Roigé, es planteja vo-
tar-la també favorablement. El 
primer tinent d’alcalde, Enric 
Roig, ha recordat la vocació 
republicana del Partit dels So-
cialistes, però ha deixat la de-
cisió final en mans de l’execu-
tiva local. “Però la ciutadania 
difícilment entendria que el 
PSC, un partit absolutament 
d’ideologia republicana, votés 
en contra d’aquesta proposta 
que ha fet l’alcaldessa”, ha ass-
senyalat Roig.  

Gustau Moreno
TORTOSA

Un moment de la visita dels reis d’Espanya. // CEDIDA.

TORTOSA

Movem Tortosa ha denunciat 
que el govern de Junts i el PSC 
ha començat a retirar, a l’agost 
i sense explicar-ho a la ciuta-
dania, les plaques que hi havia 
a la ciutat en honor a l’expre-
sident Jordi Pujol. El portaveu 
de Movem, Jordi Jordan, va 
explicar el 18 d’agost que com 
a mínim ja s’havia retirat la 
placa que recordava que Pujol 
havia inaugurat la rehabilita-

ció del mercat municipal. En 
canvi, encara no havien fet el 
mateix amb la placa que com-
memora la inauguració del 
pont del Mil·lenari. “Ens ha 
sobtat que, en ple agost, sen-
se informar l’opinió pública, i 
quatre anys tard, es comencen 
a retirar les plaques de Jordi 
Pujol”, va remarcar Jordan.
El 7 d’agost passat, Movem ha-
via tornat a demanar que 
l’Ajuntament retirés també els 
honors a l’expresident de la 
Generalitat, un cop que es va 
saber que l’alcaldessa, Meri-

txell Roigé, proposava retirar 
la medalla d’or de a Joan Car-
les I. Una petició que el pri-
mer grup de l’oposició tornava 
a fer quatre anys després que 
el ple rebutgés retirar les pla-
ques, quan tant la família Pu-
jol com CiU van ser acusats i 
jutjats per corrupció. “I la sen-
yora Roigé i el seu govern van 
votar-hi en contra”, va insistir. 
“Ho fan en silenci i a l’agost 
perquè és evident que esta co-
rrupció ha afectat el pare polí-
tic i el partit de la senyora Roi-
gé”, va remarcar Jordan.

Movem demana retirar tots els honors a Pujol
G.M.
TORTOSA

La placa del pont del Mil·lenari. // CEDIDA.
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Tornen els pressupostos participatius

Tortosa ha començat una nova 
edició dels pressupostos parti-
cipatius. L’Ajuntament hi tor-
na a destinar 200.000 euros: 
170.000 per a la ciutat de Tor-
tosa i 15.000 per a Vinallop i 
els Reguers. L’alcaldessa de 
Tortosa, Meritxell Roigé, va 
recordar que la convocatòria 
estava prevista per al mes de 
març, però que la pandèmia 
els va obligar a retardar-la uns 

mesos. Roigé també va remar-
car que el govern municipal 
vol donar veu al conjunt de la 
ciutadania, i que per tal d’afa-
vorir la participació tot el pro-
cés es podrà fer telemàtica-
ment. A més a més, la 
pandèmia també ha provocat 
que les actuacions guanyado-
res en els anteriors pressupos-
tos participatius vagin amb 
retard. Roigé va garantir, però,  
que totes les actuacions s’exe-
cutaran. Per la seua banda, la 
regidora de Participació Ciu-
tadana, Dolors Bel, va recor-

dar que les propostes han de 
correspondre a inversions en 
qüestions de competència 
municipal. Es podran presen-
tar un màxim de tres propos-
tes a partir 31 agost i fins 13 de 
setembre, del 14 i fins al 30 de 
setembre serà el període de 
validació tècnica, i del 5 al 25 
octubre es realitzaran les vo-
tacions.   

L’Ajuntament de Tortosa ha 
programat quatre dies d’ac-
tes simbòlics i de petit for-
mat per celebrar la Cinta 
2020. Els actes s’allargaran 
del dijous 3 al diumenge 6 de 
setembre. L’alcaldessa, Me-
ritxell Roigé, va explicar que 
s’ha buscat mantenir l’essèn-
cia de la festa, amb molt pes a 
la cultura popular i tradicio-
nal. Els actes començaran di-
jous a la tarda amb un pregó 
atípic a la plaça de l’Absis, ja 
que no anirà acompanyat de 
la proclamació de les pubilles 
i pubilletes de la Cinta 2020. 
Un altre acte emblemàtic que 
es manté, però que canvia de 
format, és l’ofrena. Dissabte, 
nou equipaments de tots els 
barris de la ciutat obriran les 
seues portes per recollir les 
aportacions que aniran desti-
nades a les persones més ne-

cessitades de la ciutat. 
També hi haurà panoli, tot i 
que en aquesta ocasió no es 
repartirà sinó que es podrà 
anar a recollir, divendres al 
matí, a nou places de Tortosa. 
El ban cavalcada se celebrarà 
de manera itinerant, i una 
plantada de dracs i bèsties, la 
tarda de dissabte, substituirà 
el tradicional correfoc. Diu-
menge, dia de la Cinta, el Bis-
bat ha previst quatre misses 
en honor a la Mare de Déu. 
L’accés a les misses també 
compta amb l’aforament li-
mitat. La música de la banda 
de Tortosa i dels Quicos tam-
bé tindrà un protagonisme 
especial.  Cinta Bonet.

Tortosa adapta la 
Cinta a la pandèmia 
però manté l’essència

La presentació del cartell i dels actes. // CEDIDA.

Cinta Bonet
GANDESA

 L’Ajuntament de Tortosa destinarà 200.000 euros 
a les inversions proposades per la ciutadania

 El procés de participació, que es pot fer per via 
telemàtica, permet realitzar fins a tres propostes

La presentació dels nous pressupostos participatius. // C21.
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Tretze comerços d’Amposta 
rebran 16.000 euros en for-
ma de subvenció atorgada per 
l’Ajuntament. Formen part 
de la convocatòria del 2019, 
en què es reparteixen més de 
175.000 euros per a la moder-
nització d’establiments de la 
capital del Montsià. Amb este 
import, s’afavoreix la moder-
nització i millora dels espais 
comercials. “Les actuacions 
principals que subvencionem 

són per la modernització dels 
comerços, per afavorir la seua 
continuïtat”, va remarcar la 
regidora de Comerç i Mercat 
Municipal d’Amposta, Susan-
na Sancho. “En molts casos 
són obres, inversions per can-
viar la imatge dels comerços; 
en altres casos, s’amplia o es 
fa una annexió d’un altre lo-
cal. També subvencionem la 
supressió de les barreres ar-
quitectòniques i tot el tema 
energètic”, va afegir-hi.
Mentre uns comerços ja es po-
den beneficiar dels ajuts, uns 
altres poden optar a la convo-

catòria del 2020, que compta 
amb una partida de 30.000 eu-
ros. Una de les novetats és que 
es poden subvencionar despe-
ses com la renovació i millora 
tecnològica i fer inversions en 
comerç electrònic, vital arran 
de la crisi del covid. Oberta 
fins al 30 d’octubre, la convo-
catòria del 2020 preveu sub-
vencionar actuacions realitza-
des des del dia 1 de gener. 

Uns 500 comerços i autònoms 
ja s’han acollit als ajuts per la 
reactivació, impulsades pel go-
vern de Tortosa. El termini per 
tal de demanar l’ajuda directa 
per als negocis que van veure 
aturada la seua activitat per la 
pandèmia començava el 31 de 
juliol. L’alcaldessa, Meritxell 
Roigé, va recordar que estos 
ajuts s’inclouen dintre del pla 
de Reactivació Socioeconòmi-
ca de Tortosa, amb més de 175 
mesures. També ha assenyalat 
que prop de 900 comerciants i 
autònoms es podran beneficiar 
de les mateixes ajudes, pensa-
des per poder-los ajudar en un 
moment molt complex. Per tot 

plegat, l’alcaldessa va reiterar 
la voluntat d’impulsar la reac-
tivació econòmica, tot ajudant 
el sector comercial i de serveis, 

les pimes i els autònoms. 
Així, els comerços o autònoms, 
amb seu social a Tortosa, que 
van veure aturada (totalment o 

parcial) la seua activitat durant 
l’estat d’alarma poden demanar 
l’ajuda a través d’una instància 
a l’Ajuntament. Això es pot fer 
telemàticament o bé sol·licitant 
cita prèvia al 667 278 864.

Moció a Roquetes
Per la seua banda, Junts per Ro-
quetes-Junts per la Ravaleta 
també va presentar una moció 
a l’Ajuntament de Roquetes, en 
què demanava l’establiment 
d’una línia de subvencions di-
rectes al comerç local i als autò-
noms del poble. El portaveu del 
grup municipal, Jordi Curto, va 
recordar que la majoria d’esta-
bliments de Roquetes i de la 
Raval de Cristo es van veure 
obligats a tancar durant els me-
sos de confinament. La moció 
demanava un ajut directe de 

400 euros per als comerciants i 
autònoms, afincats a Roquetes i 
la Raval de Cristo, que van veu-
re aturada la seua activitat du-
rant l’estat d’alarma. “Esta par-
tida podria sortir de coses que 
no s’han pogut fer, com les fes-
tes de Roquetes, les festes de la 
Raval o fins i tot del Tradi-
cionàrius. Hi ha uns diners que 
no s’han gastat i es podrien re-
percutir en la gent que estem 
tenint dificultats per passar la 
pandèmia”, va manifestar. Fi-
nalment, la moció va ser apro-
vada amb la majoria dels vots 
de l’oposició, ja que el govern 
d’ERC va votar-hi en contra. 
Curto va agrair el vot favorable 
de l’oposició i va lamentar que 
el grup d’ERC s’amagués “da-
rrere de tecnicismes” per no 
ajudar a la població. 

Redacció
TORTOSA / ROQUETES

Albert Pascual
AMPOSTA

LA CRISI DEL CORONAVIRUS

La regidora de Comerç, Susanna Sancho. // C21.

L’alcaldessa de Tortosa, Meritxell Roigé. // CEDIDA.

Amposta ajuda a modernitzar 13 comerços

Uns 500 comerços i autònoms de 
Tortosa demanen rebre 400 euros 

Mira el
vídeo
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Nou clam contra la massificació eòlica

Els ajuntaments afectats pels 
vuit nous parcs eòlics que 
s’han tramitat els darrers 
mesos per implantar-se a la 
comarca de la Terra Alta han 
presentat informes desfavo-
rables per reiterar el rebuig a 
un model d’implantació eòlica 
que no es correspon “amb la 
voluntat del territori”. Gande-
sa, Batea, Corbera d’Ebre, la 
Fatarella, Vilalba dels Arcs i el 

Pinell de Brai i el mateix Con-
sell Comarcal de la Terra Alta 
han emès informes contraris 
a la Ponència d’Energies Re-
novables que fa el primer cri-
bratge sobre la viabilitat dels 
projectes. Axí va explicar-ho 
la presidenta de l’ens comar-
cal, Neus Sanromà.  
També el Consell Regulador 
de la DO Terra Alta, l’Ateneu 
Popular La Pastora, l’Associa-
ció de Turisme Rural i Unió de 
Pagesos han al·legat en contra. 
La presidenta de l’Associació 
de Turisme Rural de la Terra 

Alta, Pilar Miró, argumenta 
que l’agricultura i el paisatge 
són clau en el desenvolupa-
ment turístic de la comarca i 
es fa incompatible amb nous 
projectes eòlics. La portaveu 
de l’Ateneu La Pastora i la Pla-
taforma en Defensa de la Te-
rra Alta, Júlia Urgell, insisteix 
que cal acabar amb el model 
de fa 15 anys.  

Amb els vots a favor d’ERC, 
Junts i el PSC, i el no de la 
CUP i Desperta’t, el ple de 
l’Ajuntament d’Alcanar ha 
aprovat el pressupost del 
2020, amb un marcat caràc-
ter social i en què es preveu-
en mesures per mitigar els 
efectes de la Covid-19 a les 
famílies, les empreses i els 
autònoms. Uns pressupostos 
de 10,9 milions d’euros, vora 
un 17% més que l’any ante-
rior, que s’havien d’aprovar 
a principis d’any, i que ara 
s’han adaptat a la nova situa-
ció. Destaquen les subven-
cions a empreses, entitats i 
famílies amb 675.000 euros 
d’inversió, un 97% més se-
gons el govern municipal.
A banda, es destinaran a in-
versions 2,2 milions d’euros 
que serviran per a acabar 
les obres de l’Auditori Mu-

nicipal amb una dotació de 
gairebé 700.000 euros. Més 
de 330.000 euros a l’amplia-
ció de la Biblioteca Trinitari 
Fabregat. 85.000 euros a les 
obres d’adequació i millora 
de l’Escola Municipal de Mú-
sica, o 75.000 euros a la reno-
vació de l’Oficina Delegada 
de l’Ajuntament a les Cases.
Des de l’equip de govern d’Al-
canar també s’ha informat 
que ja treballen en la redac-
ció del pressupost del 2021, 
un any que consideren serà 
“complicat” i en què caldrà 
seguir tenint en compte les 
partides a ajudes econòmi-
ques a famílies i empreses del 
municipi.  Albert Pascual.

Alcanar aprova un 
pressupost adaptat 
a la crisi del covid-19

Una imatge de l’Ajuntament d’Alcanar. // C21.

Cinta Bonet
GANDESA

 La Terra Alta escenifica unitat i presenta 
informes desfavorables per aturar l’allau de parcs

 Ajuntaments, Consell Comarcal, DO Terra Alta i 
entitats sumen esforços contra els vuit projectes

La foto de família del front contra els parcs eòlics. // ACN.
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El 14 de setembre comença el 
curs escolar 2020-2021, encara 
molt marcat per la pandèmia 
del coronavirus. El protocol 
que ha previst el Govern s’ar-
ticula al voltant de vuit tipus 
de mesures, entre les quals hi 
ha l’ús obligatori de la masca-
reta, l’accés esglaonat al cen-
tre i l’organització en grups 
de convivència estable a les 
aules. Ara, però, el dubte prin-
cipal és com com s’aplicaran 
totes estes mesures, ja que en 
principi cada centre tindrà au-
tonomia per adaptar el pla a 
les seues característiques i al 
seu projecte educatiu. A més, 
l’executiu també ha deixat en 
mans dels centres educatius la 
reducció de les ràtios.
El que es va confirmar el 25 
d’agost passat és que l’alumnat 
farà entrades “esglaonades i 
en grups” als centres escolars. 
El conseller d’Educació, Jo-
sep Bargalló, i la consellera de 
Salut, Alba Vergés, van com-
parèixer junts per explicar 
més detalls de la tornada a les 
aules. Així, també van anun-
ciar que es prendrà la tempe-
ratura als i les estudiants. A 
més, sobre la previsió de fer 
500.000 proves PCR a les es-
coles, van concretar que el 
Departament de Salut confia 
en fer-ne 8.000 diàries entre 
el 15 de setembre i el 9 d’oc-
tubre amb equips mòbils, i en 
poder arribar a fer-ne 20.000 
diàries en una segona etapa, 
des de mitjans d’octubre fins al 
15 de novembre. De la mateixa 
manera, Vergés i Bargalló van 
insistir en la importància dels 
“grups estables de convivèn-
cia”, per facilitar la traçabilitat 

de casos que es puguen donar 
al centres educatius.
D’altra banda, el conseller 
d’Educació també va garan-
tir que el curs serà sempre 
presencial als ensenyaments 
infantils i a primària. Vergés 
va afegir-hi que “en cap cas” 
l’executiu no preveu interrom-
pre l’activitat lectiva durant el 
nou curs escolar. A primària, 
però, no es podran superar els 
20 alumnes per classe, tal com 
ja s’havia anunciat. La masca-
reta serà obligatòria a l’ESO, a 
partir dels 12 anys, i a infantil 
i primària quan el territori del 
centre estigui “en vermell, o 
sigui, en una situació epide-
miològica alta”. Pel que fa al 
personal docent i no docent, 
la mascareta serà recomanable 
en els grups estables, i obliga-
tòria per al personal quan  haja 
d’impartir classes a diferents 
grups, sempre i quan no for-
men part del grup de convi-
vència i no es puga mantenir la 
distància d’1,5 metres.

Classes de 55 minuts
El conseller d’Educació també 
va apuntar que les classes es 
reduiran, i duraran 55 minuts 
i no una hora, per poder ven-
tilar les aules. Segons Bargalló, 
també es demanarà respectar 
la distància de seguretat entre 
els grups estables, tant a l’hora 
del pati com al menjador.
Un altre punt del pla de la Ge-
neralitat subratlla que només 
es podrà accedir als centres 
educatius si hi ha absència de 
simptomatologia de covid-19, o 
qualsevol altre quadre infec-
ciós. També serà necessari que 
no s’haja conviscut o estat en 
contacte estret amb algun po-
sitiu confirmat o amb simpto-
matologia compatible durant 
els 14 dies anteriors.  

ENSENYAMENT

Així començarà el nou curs escolar
 Educació i Salut anuncien entrades ‘esglaonades’ 

i que es mesurarà la temperatura als alumnes
 Garanteixen que les classes seran sempre 

presencials, però només a infantil i primària

Bargalló i Alba Vergés, durant la compareixença conjunta del 25 d’agost. // GENERALITAT.

G.M. / ACN
TORTOSA

S
SOCIETAT

EL GOVERN va anunciar el 24 
d’agost que prohibiria les reunions 
de més de 10 persones en l’àmbit 
públic i privat. El president, Quim 
Torra, també va avançar que es fa-
rien 500.000 tests a les escoles en-
tre el 15 de setembre i el 15 de no-
vembre. A més, el Govern també ha 

imposat les mascaretes obligatòries 
per als alumnes majors de 12 anys. 
Torra també va demanar a l’Estat 
que regule “immediatament” el 
subsidi de conciliació familiar. “Ho 
hem de posar tot, perquè el país ha 
de posar-se a treballar i obrir les es-
coles”, va afirmar Torra.  G.M.

500.000 tests PCR a les escoles

El Govern seleccionarà ‘escoles sentinelles’ 
per monitoritzar l’actuació i la planificació
La consellera de Salut, Alba Vergés, va 
anunciar que hi haurà entre 50 i 100 “esco-
les sentinelles” que esdevindran “clau” per 
“monitoritzar” els protocols d’actuació i 
de planificació. El Govern seleccionarà els 
centres a partir de criteris epidemiològics 
actualitzats, i territorials: “Estem cons-
truint l’evidència científica”, va destacar la 
consellera. D’altra banda, Vergés també va 
apuntar que les proves de PCR també es fa-
ran al professorat i al personal no docent, 
més enllà dels i les estudiants. Quan hi hagi 
terceres persones -docents i professionals 
de suport- o el grup es relacioni amb un al-

tre grup, s’hauran de complir les mesures 
de distància de 1’5 metres i, si no és possi-
ble, també la mascareta. Així mateix, cal-
drà fomentar la higiene de mans.
A més, es controlaran els símptomes, i s’es-
tabliran pautes de neteja, desinfecció i 
ventilació per tal que cada centre puga fer 
la seua planificació. També es marcaran 
pautes per a la gestió dels residus. La de-
tecció precoç de casos i el seu aïllament, 
així com dels contactes més estrets, també 
ha de servir per mantenir entorns de segu-
retat i preservar al màxim l’assoliment 
d’objectius educatius i pedagògics.  
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L’escola d’Alcanar s’avança amb un pla
integral per adaptar-se a la pandèmia

L’escola Joan Baptista Serra 
d’Alcanar ja fa més d’un mes 
que té enllestit el pla d’orga-
nització del centre. A més, 
també té un pla d’acció per-
què la tornada al centre siga 
tan normalitzada com es puga, 
malgrat els canvis i condicio-
nants que hi haurà a causa del 
coronavirus. El nou director 
del centre, Josep Forcadell, ha 
explicat que este pla d’orga-
nització “respecta un conjunt 
de valors i principis bàsics de 
prevenció, higiene i promo-
ció de la salut, sense deixar 
de banda el nou projecte de 
direcció, basat en principis 
com ara “l’equitat educativa, 
la inclusió, els valors, el talent, 
la participació de la comunitat 
educativa i la cohesió social”.
El mateix pla preveu aplicar 
un mètode d’aprenentatge in-
tegral. Es tracta d’un sistema 
híbrid que combina la presen-
cialitat i la no presencialitat. 
Segons Forcadell, “és neces-
sari establir un mètode en què 
la continuïtat pedagògica de 
l’alumnat no es trenque; per 
això cal que s’utilitzen amb re-
gularitat les noves tecnologies 
i se’n fomente l’autonomia”. El 
director remarca que este mo-
del “també es podrà utilitzar 
a casa”, i que inclou tres blocs 
diferenciats de contingut: “Un 
de comunicatiu, un de meto-
dològic i un tercer d’experi-
mental, ja que l’alumnat ne-
cessita expressar-se, aprendre 
conceptes i, a més, aplicar-los 

a projectes concrets”.
Així, les famílies rebran ins-
truccions sobre com accedir 
a la plataforma Google Class-
room, en cas de necessitat i 
per a facilitar l’aprenentatge 
des de casa. “La pandèmia ha 
fet que s’evolucione moltíssim 
en l’àmbit tecnològic i ara cal 
aprofitar-ho i seguir avançant 
en aquest ús entre les escoles i 
les famílies”, considera Mari-
bel Ramon, regidora d’Educa-
ció. A més, este nou curs tam-
bé es posaran en marxa altres 
accions tecnològiques, com un 
sistema de comunicació indi-
vidual amb les famílies.
Quant a l’entrada i sortida a 
l’escola i al pati, es farà de ma-
nera esglaonada i amb deu mi-
nuts de diferència entre els 
grups estables. “És important 
evitar el contacte entre grups 
estables i també aglomera-
cions de gent a les portes de 
l’escola”, destaca el director.  
En principi, els grups estables 
estaran formats per un màxim 
de 25 alumnes, juntament amb 
el seu tutor o tutora. “Per tant, 
en la gran majoria de casos hi 
haurà una continuïtat dels 
grups actuals”, destaca Forca-
dell.  A l’aula també podran 
entrar-hi mestres especialis-
tes, però hauran de mantenir 
la distància interpersonal i 
portar mascareta. A banda, 
l’escola ha previst un nou ser-
vei d’acollida i recollida de 
l’alumnat per a facilitar la con-
ciliació. Així, mentre dure la 
pandèmia, es podran acollir al 
servei les famílies amb infants 
que entren amb més de 10 mi-
nuts de diferència. 

Una imatge de l’escola Joan Baptista Serra, d’Alcanar. // CEDIDA.

L’Ajuntament garantirà ‘màxima’ neteja

El pati de l’escola Joan Baptista Serra d’Al-
canar es distribuirà per sectors, perquè els 
diferents grups estables de xiquets i xique-
tes no es puguen barrejar entre ells. A més, 
el pla preveu que ll’alumnat porte masca-
reta en tot moment, menys quan es trobe 
dins de la seua aula o al pati amb el seu 
grup estable. El menjador també tindrà un 
pla específic per a garantir estos principis 
bàsics de prevenció, higiene i promoció de 
la salut. A més, s’hi mantindrà la separa-
ció dels grups estables, es ventilarà l’espai 
regularment i, com sempre, serà obligato-
ri que els xiquets i xiquetes es renten les 
mans abans i després de menjar.
L’Ajuntament d’Alcanar gestiona i finança 
la neteja dels diferents espais del centre 
educatiu. La regidora Maribel Ramon 
detalla que “de manera coordinada amb 

l’equip directiu, es prendran les mesures 
necessàries per a garantir la màxima hi-
giene i seguretat a l’escola”.
D’altra banda, si un alumne presenta símp-
tomes de covid-19 a l’escola, serà traslladat 
a un espai habilitat fora de l’edifici central 
i acompanyat del mestre responsable, tal 
com marca el protocol. Tot seguit, haurà 
de posar-se una mascareta quirúrgica i, a 
més, se li prendrà la temperatura. També 
es contactarà amb la família perquè el va-
gen a recollir. A més, es trucarà al 061 si la 
família no respon. “L’alumne anirà cap a 
casa i quedarà en aïllament domiciliari. 
Mentrestant, l’activitat del centre conti-
nuarà amb normalitat. Si surt un positiu, 
el Departament de Salut serà qui donarà 
les instruccions i marcarà els passos que 
caldrà seguir”, conclou Forcadell.”  

Redacció
ALCANAR
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Cribratge efetiu a Benifallet
 Salut fa un total de 647 proves PCR i confirma 

dos casos més en un brot que suma 18 positius
 L’Ajuntament celebra els resultats del dispositiu 

especial i reobre les Coves Meravelles i el llagut

Només dos positius més, des-
prés de realitzar 647 proves 
PCR en un cribratge massiu 
de Benifallet. Per tant, l’epi-
sodi s’ha tancat amb 18 perso-
nes amb coronavirus. Però al 
marge dels bons resultats, la 
directora territorial de Salut, 
Mar Lleixà, ha fet una crida 
generalitzaeda a “continuar 
mantenint les mesures de dis-
tanciament, mascareta i rentat 
de mans” per evitar nous en-
surts a les Terres de l’Ebre.
Lleixà ha volgut insistir en què 
cal mantenir i prestar atenció a 
estes mesures. “Encarem unes 
setmanes crucials, per poder 
recuperar l’activitat tant a 
escoles com en el món labo-

ral”, ha assenyalat. A més, en 
declaracions a Canal 21 Ebre, 
la directora de Salut també 
va fer una valoració molt po-
sitiva del dispositiu especial 
per realitzar el cribratge de 
Benifallet. Ha estat el primer 
en una població del territori, 
ja que també va fer-se un cri-
bratge entre les plantilles de 
les empreses Padesa i Paumar, 
a Amposta i Roquetes. 
Per la seua banda, l’Ajunta-
ment de Benifallet va emetre 
el 23 d’agost un comunicat en 
què valorava satisfactòria-
ment els resultats del cribrat-
ge que s’havia realitzat a la po-
blació per detectar casos 
asimptomàtics de covid-19. A 
més, va anunciar que també 
reobria per als visitants tant 
les Coves Meravelles com el 
llagut turístic. L’Ajuntament 

agraïa la seua feina a Salut i a 
tots els professionals que van 
participar en el cribratge, un 
agraïment que va fer extensiu 
a totes les persones que van 
respondre a la convocatòria 
per fer-se la PCR, que era de 
caràcter voluntari. L’alcaldes-
sa de Benifallet, Mercè Pedret, 
va fer, però, una crida a la po-
blació perquè no abaixe la 
guàrdia i mantinga totes les 
precaucions. “El resultat del 
cribratge ens permet tornar a 
respirar tranquils; és un alleu-
jament també per al sector 
econòmic del poble”, va dir 
Pedret. “Però sobretot no po-
dem relaxar-nos i hem de con-
tinuar amb les màximes mesu-
res de seguretat pel que fa a 
l’ús de la mascareta, distància 
social i rentat sovint de mans”, 
va concloure l’alcaldessa.  

G.M. / C.B.
TORTOSA / BENIFALLET

Un moment del cribratge de Benifallet. //  ACN.

El Departament de Salut va 
declarar el 24 d’agost un nou 
brot de coronavirus a les Te-
rres de l’Ebre, després que 15 
dels 29 usuaris de la residèn-
cia de persones amb discapa-
citat La Duna de Deltebre ha-
gin donat positiu. La resta dels 
interns, un total de 14, van do-
nar negatiu als test PCR, a 
l’igual que cinc treballadors. 
La resta de la plantilla estava 

pendent de conèixer els resul-
tats. La directora territorial de 
Salut, Mar Lleixà, va explicar 
que va ser arran d’un resident 
amb simptomatologia que es 
va realitzar el cribatge a la re-
sidència. La resta de persones 
usuàries es trobaven asimp-
tomàtiques i en seguiment per 
part dels professionals d’aten-
ció primària. Arran de la de-
claració del brot, es va secto-
ritzar l’equipament en dos 
espais diferenciats, després de 
realitzar els treballs de desin-
fecció amb la col·laboració de 

l’Ajuntament de Deltebre. 
Lleixà descartava un cribratge 
massiu com el que es va fer a 
Benifallet, ja que el brot es 
concentrava, de moment, a la 
residència. Des del mes de ju-
liol, a l’Ebre s’han produït 40 
brots per coronavirus. Més 
d’una vintena continuaven ac-
tius a finals d’agost.    

Brot amb quinze positius a la residència de 
persones discapacitades La Duna de Deltebre
Cinta Bonet
DELTEBRE

 SOCIETAT

Mira el
vídeo
en este
enllaç Una imatge de la residència La Duna de Deltebre. //  C21.
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Roigé demana més proves PCR a 
Tortosa per frenar el coronavirus

L’alcaldessa de Tortosa, Meri-
txell Roigé, ha tornat a dema-
nar al Departament de Salut la 
realització de més proves PCR 
a la població, per acotar la in-
cidència real de la pandèmia 
del coronavirus i frenar la seua 
expansió. Després que el risc 
de rebrot es disparés durant la 
tercera setmana d’agost, Roigé 
va comparèixer el dilluns 24 
d’agost per assegurar que la si-
tuació era, en aquells moments, 
“estable”, amb una tendència a 
la reducció dels indicadors de 
contagi i en el nombre de casos 
registrats. Segons l’alcaldessa, 
la metodologia i amplitud dels 
tests que es practiquen ara a la 
població no permet comparar 
la incidència del coronavirus 

amb el moment de major in-
cidència, durant els mesos de 
confinament.
En aquell moment, amb l’in-
dicador del risc de rebrot en 
prop de 277 punts –havia arri-
bat a prop de 450 punts una 
setmana abans-, i una taxa de 
reproducció del virus d’1,6 –un 
punt inferior-, l’alcaldessa va 
voler fonamentar la tesi que 
la situació estava “millor” res-
pecte els dies anteriors. Així, 
Roigé va assegurat que el dia 
abans, diumenge 23 d’agost, 
només s’havia detectat un po-
sitiu, però també va anunciar 
que havia mort un home de 82 
anys a l’hospital de Jesús. En 
este sentit, l’alcaldessa no va 
voler concretar el nombre total 
de persones que havia mort en 
este hospital de titularitat mu-
nicipal pel coronavirus des de 
l’inici de la pandèmia, i va re-

metre a les dades del Departa-
ment de Salut.
“Estem en una situació com-
plexa, hem d’estar pendents 
tots plegats, hem de ser tots 
molt responsables perquè vagi 
en la mateixa línia i tenir men-
ys casos a la ciutat”, va resumir 
Roigé, tot apel·lant a no deixar-
se endur per l’optimisme. En 
este sentit, la necessitat de fer 
més proves entre la població, 
va raonar, ha d’ajudar a frenar 
esta expansió. Apuntava, però, 
que els nivells de contagi no 
eren comparables amb “l’èpo-
ca més greu de confinament”. 
“Avui es fan més tests i hi ha 
més positius”, va concloure. 

C.B. / ACN
TORTOSA

Meritxell Roigé, durant la seua compareixença. // TWITTER.

SALUT

El Departament de Salut ha 
programat el restabliment 
gradual dels serveis d’atenció 
primària a l’àrea bàsica de salut 
d’Amposta, que inclou els CAP 
de la capital del Montsià, Santa 
Bàrbara i els consultoris locals 
de Masdenverge, Freginals, la 
Galera i Godall. Serà a partir de 
meitat mes de setembre, amb 
el retorn de vacances del gruix 
de professionals i “sempre que 

la situació epidemiològica ho 
permeti”.  Així ha volgut re-
marcar-ho la directora de Sa-
lut a les Terres de l’Ebre, Mar 
Lleixà.
En concret, el 14 de setembre el 
CAP de Santa Bàrbara iniciarà 
un circuit COVID per efectuar 
proves PCR a casos sospitosos 
i el 23 es reprendrà l’atenció 
odontològica. 
A partir del 28 de setembre, els 
professionals del CAP d’Am-
posta recuperaran l’horari i les 
assignacions habituals. Salut 
també preveu que aquest ma-

teix dia reobrin els quatre con-
sultoris locals de l’àrea bàsica 
de salut d’Amposta. Però mal-
grat aquesta previsió, Lleixà va 
apuntar que la planificació es 
pot veure modificada per l’evo-
lució de la pandèmia, i va recor-
dar que el contacte previ amb el 
centre continua sent “vital” 
sempre que sigui possible. 

Reobren del tot els CAP d’Amposta i Santa Bàrbara
Cinta Bonet 
AMPOSTA

Una imatge d’arxiu del CAP d’Amposta. // C21.
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L’exalcalde de Flix, Òscar 
Bosch, és el nou president del 
Grup de Natura Freixe, que 
gestiona la reserva natural de 
Sebes. Bosch presideix l’entitat 
en substitució de Josep Manel 
Albiac, que es manté a la nova 
junta al costat d’altres mem-
bres de l’etapa anterior. ELS 
darrers mesos, el Grup de Na-
tura Freixe ha hagut de fer 
front a les dificultats que supo-
sa la gestió d’un espai natural 

sense tenir garantits els recur-
sos humans i econòmics neces-
saris. L’objectiu de la nova jun-
ta, segons Bosch, és implicar 
més la gent jove i consolidar el 
finançament per tirar endavant 
la seua tasca. Actualment, 31 
projectes de gestió i conserva-
ció de la biodiversitat. De fet, al 
març l’entitat va fer públic el 
seu malestar per la falta d’im-
plicació de les administracions, 
però ja ha rebut el compromís 
de l’Ajuntament de Flix, el 
Consell Comarcal de la Ribera 
d’Ebre, la Diputació de Tarra-
gona, la Generalitat i la Funda-

ció Catalunya-La Pedrera. Un 
compromís que haurà de con-
cretar-se durant els propers 
mesos. Bosch també ha expli-
cat que també tenen convenis 
amb els ajuntaments d’Ascó, 
Riba-roja d’Ebre i Móra la 
Nova, i que esperen fer actua-
cions en altres municipis, així 
com impulsar una xarxa co-
marcal d’espais de natura. 

La crisi del coronavirus pot 
agreujar la situació econòmica 
i social dels malalts de càncer. 
Per això, des de la Lliga con-
tra el Càncer de les Terres de 
l’Ebre han posat a la venda les 
seues mascaretes solidàries, 
per recaptar fons i continuar 
donant suport als malalts on-
cològics. Les mascaretes es 
poden adquirir, per set euros, 
en diferents comerços de la 
ciutat de Tortosa. El delegat de 
la Lliga contra el Càncer, Fran-
cesc Vallespí, ha fet una crida a 
no oblidar els malalts oncolò-
gics, ja que arran de la pandè-
mia les delegacions territorials 
de la Lliga contra el Càncer 

han hagut d’aturar les seues 
activitats per recaptar fons. A 
més, han incrementat els seus 
esforços, tenint en compte que 
els malalts oncològics són un 
dels col·lectius de més risc en 
cas de contagi de covid-19. Per 
tot plegat, les delegacions han 
ideat la venda de mascaretes 
per ajudar els malalts de càn-
cer i les seues famílies.
La consellera de Salut, Alba 
Vergés; la directora dels ser-
veis territorials de Salut, Mar 
Lleixà; la presidenta de la Di-
putació de Tarragona, Noemí 
Llauradó; la diputada jesusen-
ca de Junts, Mònica Sales, o el 
portaveu de Movem Tortosa, 
Jordi Jordan, són alguns dels 
rostres coneguts que ja tenen 
la mascareta solidària de la Lli-
ga contra el Càncer. Però tam-

bé hi ha moltes altres persones 
anònimes que també han vol-
gut sumar-se a la campanya, 
que s’ha fet viral a través de 
les xarxes socials. Vallespí ha 
detallat que només a Tortosa 
hi ha 18 punts de venda de les 
mascaretes. 
D’altra banda, el 4 de setembre 
finalment no es farà la tradi-
cional caminada popular per 
les festes de la Cinta. Però la 
Lliga contra el Càncer ha fet 
una crida a portar la mascareta 
solidària al llarg de tota la jor-
nada, per demostrar als malalts 
que “mai caminaran sols”. 

G.M.
TORTOSA

G.M.
FLIX

ENTITATS

Òscar Bosch, nou president de l’entitat. // CEDIDA.

Els comerços han participat en la campanya. // CEDIDA.

Nova etapa al Grup de Natura Freixe de Flix

Èxit de les mascaretes solidàries de 
la Lliga contra el Càncer a l’Ebre
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Tu i jo... jo i tu

Què és el trastorn de processament auditiu?
EL PROCESSAMENT audi-
tiu central són tots els processos 
auditius que permeten la discri-
minació auditiva; la localització 
espacial i la lateralització del so; 
i l’habilitat per reconèixer pa-
trons auditius i aspectes tempo-
rals de l’audició.  En resum,  di-
ríem que són tots els processos  
que ens permeten una correcta 
localització de la font sonora i 
una correcta  escolta que ens 
permet el fet d’entendre.

TOTS AQUESTS comporta-
ments són controlats pel siste-
ma   nerviós auditiu central, i 
qualsevol trastorn que es pro-
dueixi en aquest sistema donarà 

lloc a problemes de comprensió, 
d’enteniment,  i  d’aprenentatge.

QUAN PARLEM de trastorn 
de processament auditiu fem 
referència a una disfunció que 
fa que el cervell no pugui pro-
cessar d’una manera adequada 
els sons que percebem. De vega-
des es fa difícil de diagnosticar, 
ja que en  la majoria dels casos 

les proves auditives estan dins 
de la normalitat. Per tal de po-
der diagnosticar un TPA s’han 
de realitzar diferents tipus de 
proves audiològiques,  espe-
cífiques per a avaluar aquests 
camps. 

COM A POSSIBLES causes 
d’un trastorn de processament 
auditiu central podem citar-ne 

causes genètiques, un trauma al 
néixer, otitis o infeccions d’oï-
da recurrents, entre d’altres. El 
TPA també es pot donar en per-
sones adultes; en aquests casos, 
normalment s’associa a l’enve-
lliment biològic. Algunes simp-
tomatologies produïdes per un 
trastorn de processament audi-
tiu central poden ser: 

-DIFICULTAT  per entendre 
converses en llocs amb soroll, 
a causa de la falta d’habilitat de 
diferenciar “figura-fons” auditi-
va. Dificultat per seguir conver-
ses llargues. Dificultat en apren-
dre a llegir, a escriure o lletrejar. 
Dificultat per aprendre un idio-

ma nou. Dificultat per recordar 
o memoritzar textos o cançons. 
Dificultat  per prendre notes, 
realitzar dictats. Dificultat per 
mantenir l’atenció, especial-
ment si hi ha soroll de fons. Di-
ficultat per organitzar feines o 
mantenir l’ordre. Dificultat per 
processar sons no verbals, com 
ara la música. Mala tolerància 
als sorolls forts. 

AL CENTRE Òptic l’Esguard 
realitzem proves auditives per 
valorar el processament auditiu, 
i entrenament a través de l’esti-
mulació auditiva. Podeu consul-
tar-nos per a més informació.  

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

LA RELACIÓ de parella té tres 
elements que la diferencien d’al-
tres relacions, com les d’amistat 
o les familiars. Són la intimitat, la 
passió i el compromís. La proxi-
mitat física i psicològica és tan 
gran que fàcilment podem envair 
un espai que l’altre considera pri-
vat. A més, la manera com una 
persona es relaciona amb la pa-
rella té molt a veure amb com es 
veu a só mateixa. Algunes coses 
que l’altre membre diu o fa poden 
afectar l’autoimatge. Les discus-
sions de parella formen part de 
la normalitat. Han de servir per 
reduir el malestar i augmentar el 
coneixement que tenim de l’altra 
persona. Conèixer l’altre és el que 
alimenta la confiança i la tranqui-
l·litat de saber com ens podrà aju-
dar en un moment de necessitat.

QUAN una parella té una base 
sòlida de complicitat i respecte 
mutu, pot tolerar una certa quan-
titat d’exaltació i d’emoció en es-
tat pur. Alguna baralla puntual 
pot anar bé per netejar l’aire i és 
bo saber que podem sobreviure al 
conflicte i fins i tot aprendre de la 
situació. Algunes parelles es po-
sen en discussions interminables 
que no els condueixen enlloc, 
més que a acabar culpant a l’al-
tre de la caiguda de les fulles a la 
tardor. El problema sorgeix quan 
aquestes baralles descontrolades 
i irracionals són reiterades. Per-
què això pot provocar l’aparició 
de clivelles en la relació, que po-
den erosionar l’amor i el respecte 
mutu, que són la base de qualse-
vol relació sana de parella.

DISCUTIR és natural. Totes les 
parelles discuteixen, és una cosa 
inevitable. És més, totes les per-
sones que tenen algun tipus de 

relació discuteixen, perquè els 
desacords són part de les rela-
cions humanes. Però la forma en 
què discutim importa molt quan 
hi ha diferències en la nostra re-
lació. Quan convé posar-se ferm i 
quan és millor dir “no val la pena 
discutir” en un conflicte? És im-
portant parlar, però cal anar amb 
compte a l’hora de plantejar la 
discussió. Moltes vegades volem 
convèncer que tenim la raó, però 
hauríem de preguntar-nos si real-
ment volem resoldre el problema 
o simplement guanyar. A vegades 
ens podem trobar culpant l’un a 
l’altre, intentant així controlar el 
comportament de l’altra persona 
fent-la sentir culpable, sense as-
sumir nosaltres cap responsabi-
litat i sense ser capaços d’arribar 
mai a un acord. Ens veiem embo-
licats en un bucle viciós del qual 
no podem sortir.

PREGUNTAR i demanar què 
volem, en lloc de queixar-nos. De 
vegades no obtenim allò que vo-
lem de l’altre perquè no ho dema-
nen de la manera correcta. Potser 
és més fàcil preguntar per què 
mai fem alguna cosa que simple-
ment demanar que ho fem. Quan 
arriba el moment de seure i parlar 
sobre com resoldre conflictes, el 
més important que podem fer és 
escoltar sense interrompre a l’al-
tre. Això pot ser més desafiant del 
que sembla. Assegurar-se, mante-
nir contacte visual i posicionar el 
cos cap a ell o ella quan està par-
lant també és un indicador que 

realment s’està escoltant. Aquests 
petits ajustos poden evitar in-
nombrables baralles.

EVITEM els crits i l’atac per-
sonal. Els crits són una mostra 
d’agressivitat. Quan cridem, trac-
tem l’altra persona com l’enemic 
a abatre. A més, se’ns accelera la 
respiració i el ritme cardíac i ens 
puja la pressió arterial: el nostre 
cos entén que es troba en una 
situació de perill: la part emo-
cional de cervell pren el control 
i se sobreposa a la part racional. 
Deixem de pensar amb claredat 
i comencem a dir coses molt més 
pujades de to. En què ens ajuda 
a cridar? En res. Com a màxim 
posa punt final a la discussió, però 
el problema no s’ha resolt (si no 
és que considerem que “guanyar” 
la baralla, és a dir, derrotar l’altra 
persona, és la manera de resol-
dre’l). Les discussions amb crits 
són molt freqüents, i solen consis-
tir en una escalada de tensió: com 
més crida un, més crida l’altre. 
Però com que no contribueixen 
a solucionar el problema, aquest 
pot reaparèixer posteriorment.

ACCEPTAR els propis errors. 
En totes les discussions sol ha-
ver-hi dues parts. Parar-nos a 
valorar per què ens molesta tant 
això que ha fet l’altra persona, 
quina part tenim nosaltres en 
aquesta situació... Què hem fet? 
Com hem arribat a aquesta si-
tuació? Què hem dit? Com ho ha 
interpretat l’altra persona? Po-

sar-se en el lloc de l’altre, intentar 
comprendre realment el que l’al-
tre pretén explicar. Intentar com-
partir emocions. Col·locar-se en 
el lloc de l’altre implica escoltar 
amb atenció, no en funció del que 
es vol contestar. Es tracta de fer 
realment eficaç el diàleg. Assumir 
els errors que hem comès o per 
què ens molesta tant alguna cosa 
és una manera d’aprendre.

PLANTEJA’T quines coses pots 
acceptar i quines no. En alguns 
casos les discussions es donen per 
causes petites que, a la llarga, i a 
força de culpar-se un a l’altre es 
fan grans. Tu mai poses els plats al 
rentaplats o penges la roba d’una 
manera tan eficient com ho faig 
jo. Tu trigues una setmana a reco-
llir la maleta després d’un viatge i 
jo ho faig en cinc minuts. Dius que 
et cauen bé els meus pares, però 
mai vols anar a casa seva a dinar 
i prefereixes quedar amb els teus 
amics per anar en bici. Coses 
que, a priori són petites, però que 
després de tant culpar es tornen 
enormes. La qüestió és dir qui-
nes coses podem acceptar, viure, 
tolerar i quines no. L’asservivitat 
passa per dir no, quan realment 
volem dir no.

APRENDRE a rebre crítiques. 
Criticar no implica atacar a l’al-
tre ni menysprear-lo. Aprendre a 
dir el que ens agradaria de l’altre, 
entendre’l, mostrar empatia i ex-
pressar el nostre desig de canviar 
certa conducta, comportarà una 
millora en la relació. És bo mirar 
d’entendre el punt de vista de l’al-
tra persona, raonant el teu pos-
sible desacord, evitant posar eti-
quetes i propiciant insults. En el 
marc de les discussions de pare-
lla, les etiquetes sempre solen ser 

negatives. Per exemple: egoista, 
ignorant o garrepa… Paraules que 
encara que siguin més lleus que 
els insults, tenen el mateix pro-
blema: se centren en la persona i 
no en el fet que les ha motivat. A 
ningú li agrada que el qualifiquin 
d’aquesta manera. Es poden fer 
les crítiques sense ferir i sense fer 
mal a la relació.

CENTRAR-SE en el problema. 
Les discussions de parella solen 
ser motivades per algun fet que 
ha passat. Però sovint, enmig de 
la discussió, van apareixent altres 
temes. Sobretot a partir dels re-
trets o quan la conversa puja de to. 
Focalitzar-se en el problema i, so-
bretot, en el motiu pel qual és un 
problema, ajuda a resoldre’l. Ima-
ginem que la discussió s’origina 
perquè un membre de la parella 
ha deixat el dipòsit del cotxe buit 
de benzina. El problema no és el 
dipòsit buit: és que quan l’altre 
volia agafar el cotxe ha hagut de 
destinar més temps i més diners 
a omplir-lo pel descuit del primer. 
És fonamental que la persona que 
ha comès l’error entengui les con-
seqüències d’aquest error.

UNA DISCUSSIÓ no és una 
competició. No es tracta d’eviden-
ciar que tenim la raó i de sen-
tir-nos victoriosos. Les discus-
sions seran útils si permeten 
solucionar el problema que les ha 
provocat, tot fent créixer la con-
fiança i complicitat entre els dos. 
Una discussió de parella serà “sa-
ludable” si no es qüestionen les 
persones, sinó els seus actes. I un 
cop torni a la normalitat, els dos 
tenen la sensació d’haver-ne tret 
alguna cosa positiva, més enllà 
d’aquell tema particular que ha 
desencadenat el conflicte. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR
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LA COMPANYIA asseguradora del 
grup tonyinaire Balfegó ha acceptat 
el sinistre per compensar, amb l’asse-
gurança de protecció civil de l’empre-
sa, les pèrdues que els armadors han 
patit per les captures accidentals de 
tonyina roja morta, després del tem-
poral Glòria. L’asseguradora ultima la 
negociació per pagar als pescadors 

una indemnització per les captures 
malmeses quan apareixien peixos pu-
trefactes entre la pesca. L’acord pre-
veu que es pagui cada dia de pesca 
perdut com el millor del mateix mes de 
l’any anterior, i les confraries demanen 
que també es compensi el “sobrecost” 
que suposa netejar les barques quan 
es captura una tonyina morta.  ACN.

Ultimen l’acord de compensació per les tonyines mortes

Agents econòmics i empresa-
rials del territori van escinificar 
el 18 d’agost a Sant Carles de la 
Ràpita la seua unitat d’acció per 
reclamar solucions urgents i 
definitives per evitar la regres-
sió del Delta, agreujada des-
prés del temporal Glòria. Els 
empresaris volien denunciar la 
“inacció total” de les adminis-
tracions públiques, tot i que el 
Delta fa molts anys que arrosse-
ga molts de problemes. En este 
sentit, les empreses afirmen 
que amb la seua activitat no 
només mouen l’economia del 
Delta, sinó que també ajuden a 
mantenir el medi ambient. “No 
hem d’oblidar que el Delta viu 
gràcies a l’economia que s’hi 
genera, i que totes les empreses 
estem mantenint un espai natu-
ral de primera magnitud. Sen-
se aquesta activitat, no només 
perdrem els llocs de treball de 
la gent que fa anys que viu al 
Delta, sinó que perdrem tot un 
entorn natural de primera mag-
nitud”, va  insistir-hi Joan Suca-
rrats, gerent d’Infosa, l’empresa 
que gestiona les salines de la 
Tranitat a la punta de la Banya.

Clam del món econòmic
En concret, van aplegar-se 
la mateixa Infosa, la Cambra 
Arrossera del Montsià, la Fede-
ració de Productors de Mol·lus-
cos del Delta de l’Ebre, les 
confraries de pescadors de la 
demarcació de Tarragona, l’As-
sociació d’Empresaris d’Hos-
taleria de la Província de Ta-
rragona a les Terres de l’Ebre, 
i l’Associació de Turisme Ru-
ral de les Terres de l’Ebre, així 
com la propietat de mitja illa de 
Buda. Els empresaris van expli-
car que havien enviat cartes al 

president de la Generalitat i a la 
ministra de Transició Ecològi-
ca, per denunciar que se senten 
“abandonats” pels governs ca-
talà i espanyol. “Entenem com a 
prioritària i urgent la regenera-
ció de l’amplitud de les platges, 
des de l’Arenal fins al Trabu-
cador, passant per tot el litoral 
nord i els calaixos de Buda”, 
afirmen a la carta enviada al 
president Quim Torra. “Com 
a coneixedors de la realitat del 
delta de l’Ebre, li reclamem ac-
cions d’emergència i una dota-
ció pressupostària necessària 
per posar en marxa el sistema 
de dragues urgent, mentre es 
segueix treballant en la recerca 
d’una solució més definitiva”, 
apunten a la  matexia carta, en 
què també demanen una reunió 
amb Torra.
“Bàsicament el que estem dient 
és que si no hi ha una actuació 
urgent per part de les admi-
nistracions aquesta propera 

tardor-hivern tornarem a patir 
les conseqüències que ja vam 
patir pel temporal Glòria”, va 
advertir Sucarrats. “Ens sentim 
francament abandonats. Aquí 
hi ha hagut sempre molt bones 
paraules, molts projectes, molts 
estudis, però a l’hora de veritat 
el Delta està abandonat”, va de-
nunciar el mateix portaveu dels 
empresaris.
Per tant, el món econòmic va 
reclamar un pla d’actuacions 
per al Delta. De fet, les empre-
ses es posicionen al costat de 
la Taula de Consens pel Delta, 
que comparteixen amb ajunta-
ments i comunitats de regants. 
Però afirmen que fins ara ha 
faltat “voluntat política”, tot 
advertint que al final hi haurà 
un problema “social, econòmic 
i mediambiental”. “Això ja ho 
tenim a sobre, no serà una cosa 
d’un any. Ho tenim aquí ma-
teix”, va advertir. “Ens han de 
dir què volen fer amb el nostre 

Delta”, va remarcar Sucarrats.
A curt termini, pensen que el 
que caldria fer les obres ne-
cessàries perquè el Delta puga 
recuperar la morfologia que te-
nia abans del temporal Glòria. 
Però al darrera d’esta mesura, 
asseguren que és necessari que 
es facen actuacions més estruc-
turals, com ara l’alliberament 
dels sediments que es troben 
retinguts als embassaments de 
la conca de l’Ebre. “El que es-
tem dient és que estem arribant 
tard. El Delta ja s’està morint. I 
si no fem aquestes primeres ac-
tuacions, i estem parlant de me-
sos, quan arribin les actuacions 
més estructurals, una part im-
portant del Delta haurà desapa-
regut”, va concloure el portaveu 
empresarial. 

Si no es pot continuar 
amb l’activitat salinera a la 
Punta de la Banya, perilla 
l’existència dels flamencs 
al delta de l’Ebre, una de 
les zones de cria més im-
portants de la Mediterrà-
nia. Això és el que afirmen 
alguns biòlegs i empreses 
de serveis mediambientals 
i biodiversitat, en la línia 
del que defensa la mateixa 
Infosa, l’empresa que ges-
tiona les salines de la Trini-
tat. Cristian Jensen, gerent 
d’una empresa de bird-
watching, explica que els 
flamencs i la resta d’ocells 
que viuen a la Punta de la 
Banya depenen en gran 
part de les zones humides 
generades per l’activitat 
salinera. Joan Sucarrats, 
gerent d’Infosa, afirma que 
si no es recupera la barra 
del Trabucador, i les sali-
nes han d’acabar tancant la 
seua activitat, els flamencs 
aniran a criar a altres llocs, 
i es perdrà una espècie em-
blemàtica per al territori. 
Més de 4.000 parelles de 
flamencs es reprodueixen 
a la zona de les salines de la 
Trinitat. L’alta densitat de 
sal a les zones humides ge-
nerades per Infosa afavo-
reix la proliferació d’algues 
i microorganismes. En 
especial, de les artèmies, 
que són la font principal 
d’aliment dels flamencs, i 
també allò que els dóna el 
seu color rosat tan caracte-
rístic. Però la viabilitat de 
l’activitat salinera depèn 
del bon estat de la barra del 
Trabucador.  

Unitat empresarial per reclamar 
solucions urgents per al Delta

Perillen els 
flamencs 
al Delta si 
s’atura 
Infosa?

Gustau Moreno
SANT CARLES DE LA RÀPITA

SOSTENIBILITAT

La foto de família del món empresarial que reclama solucions per al Delta. //  ACN.
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 ECONOMIA

La Terra Alta afronta una verema molt
marcada pel míldiu i per la pandèmia

Els Estats Units han anunciat 
que mantindran els aranzels 
als productes espanyols, entre 
els quals es troba el vi, i que a 
més pujaran els de països com 
França i Alemanya. La notícia 
ha estat rebuda amb un opti-
misme moderat des de la DO 
Terra Alta, ja que per als vins 
espanyols i catalans es man-
tenen els mateixos gravàmens 
que hi havia el 2019. El secre-
tari de la DO, Jordi Rius, ha dit 

que els agradaria que desapa-
reguessin els aranzels. 
Rius també ha apuntat que la 
no pujada dels aranzels per-
metrà continuar exportant el 
mateix als Estats Units. A la 
Terra Alta, són 14 els cellers 
que exporten als Estats Units. 
Aproximadament, un 5% de 
les exportacions de la DO. 
Cada any, exporten uns 
175.000 litres de vi al país 
nord-americà, el que suposa 
un volum de negoci d’uns 
800.000 euros. A més, els vins 
de la Terra Alta tenen un valor 
afegit per la seua graduació al-

cohòlica. Quant a l’encariment 
dels vins francesos a causa de 
la pujada dels aranzels a 
França, enmig de la disputa 
pels subsidis d’Airbus, Rius ha 
matisat que potser la principal 
competència de la Terra Alta 
no són els vins francesos. I és 
que ara, sobretot, s’estan ex-
portant vins blancs, ja que la 
DO és força més coneguda per 
la garnatxa blanca.  

La verema d’enguany havia de 
començar a finals d’agost, però 
des del Consell Regulador de 
la DO Terra Alta han aconse-
llat que, a causa del volum de 
collita, es comence a partir de 
setembre. Es veremaran so-
bretot les garnatxes blanques 
i negres, que suposen el 50% 
de la plantació en la comarca. 
Es tracta d’una verema amb 
una alta qualitat de raïm, però 
malauradament també marca-
da també pel míldiu. En aquest 
sentit, es calcula que a Cata-
lunya hi ha unes 11.000 hec-
tàrees afectades pel fong.
La campanya també ve mar-
cada per la no autorització de 
temporers, com a mesura de 

prevenció de la pandèmia del 
coronavirus. Per això, des del 
Consell Comarcal de la Terra 
Alta i des del sindicat Unió de 
Pagesos (UP) han obert una 
borsa per contractar treballa-
dors de proximitat.
A banda, UP ha demanat als 
compradors de raïm que no 
ofereixin un preu inferior als 
40 cèntims d’euro per quilo als 
productors de la Terra Alta. 
També que, segons les caracte-
rístiques de les vinyes, dels 
raïms i les varietats, este preu 
puga ser superior. Recorden 
que la lluita contra el míldiu ha 
augmentat els costos als viti-
cultors, i que este fong mai ha-
via provocat tants danys. UP 
preveu una molt bona qualitat 
del raïm, però la davallada de la 
producció serà important, d’un 
30% de mitjana. 

Quim Domingo
GANDESA

G.M.
GANDESA

AGRICULTURA

El secretari de la DO Terra Alta, Jordi Rius. // C21.

Una imatge d’arxiu de la verema a Batea. // MANOLO VELÁZQUEZ.

Optimisme pels aranzels nord-americans
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 ECONOMIA

Nova planta de biometà a la Galera
 És la iniciativa de 35 pagesos i ramaders, 

incloses les cooperatives de la Galera i el Mas 
 Es transformaran residus problemàtics per al 

medi ambient, com la sansa o els purins

Valoritzar 50.000 tones anuals 
d’aliments caducats i residus 
orgànics per generar biogàs 
i biometà. Este és l’objectiu 
de Biometagás la Galera, una 
empresa que posarà en mar-
xa ben aviat una planta en què 
han invertit més de sis milions 
d’euros. La iniciativa és fruit 
de la unió de 35 socis, entre 
els quals les cooperatives de 
la Galera i Mas de Barberans. 
Són pagesos i ramaders que 
volen donar sortida a residus 
ambientalment problemàtics,  
com ara la sansa o els purins.
Fent ús d’una nova tecnolo-
gia que multiplica per cinc 
el volum de gas obtingut en 
la fermentació, el biometà es 
vendrà principalment com a 

combustible net per a vehicles 
de motor. La planta només do-
narà feina directa a tres per-
sones, però el seu impacte in-
directe serà molt superior. Si 
les previsions es compleixen, 
podrien amortitzar la planta 
en uns tres o quatre anys. 
L’empresa ja està negociant 
amb possibles compradors, 
com Transports Metropoli-
tans de Barcelona (TMB), que 
compraria del biometà per 
propulsar la flota d’autobu-
sos sense generar emissions. 
També mostren interès indús-
tries que volen utilitzar este 
gas renovable a preus compe-
titius respecte al gas natural.
Els impulsors descriuen la 
planta com un estómac de 
vaca industrial, on els residus 
es converteixen en gas. Una 
forma de tancar el cicle del 
carboni convertint compostos 

complexos, els residus, en ga-
sos elementals com el CO2. A 
través d’un procés de fermen-
tació anaeròbic sense oxigen, 
els residus produïts en la in-
dústria alimentària o orgànics 
emeten gasos com el metà i 
CO2 de cicle curt, este últim 
incorporat durant el procés de 
producció. Es tracta d’un gas 
que ja existia a l’atmosfera i 
que no té origen fòssil, a di-
ferència del gas natural. La 
producció amb la planta a ple 
rendiment serà d’uns 500 me-
tres cúbics de biometà per 
hora, tot i que fins que no ins-
tal·li un sistema de depuració 
començarà produint biogàs, 
de menor qualitat. 

A.P. / ACN
LA GALERA

Una imatge de la planta de biometà de la Galera. // C21.

INDÚSTRIA

A finals d’agost ha començat 
la sega de l’arròs, una cam-
panya que arrencarà amb dues 
setmanes de retard, i que en-
guany s’allargarà fins a princi-
pis de novembre. Els pagesos 
de la dreta del Delta han ma-
nifestat que els camins d’accés 
a les finques estan deteriorats, 
i en un estat lamentable. A 
pocs dies abans de l’inici de la 
sega, es queixaven que no s’ha 

realitzat cap mena d’arranja-
ment als vials. Des del sindicat 
agrari ASAJA, el coordinador 
Albert Castelló assegurava 
que aquest manteniment s’ha-
via de fer des de l’Ajuntament 
d’Amposta, però que l’ens mu-
nicipal ha desviat la pilota a la 
Comunitat de Regants.
El sindicat agrari ha fet arri-
bar aquesta queixa com a me-
sura de pressió. Diuen que la 
problemàtica ve des del canvi 
d’alcaldia, que ha desatès a la 
pagesia del terme municipal. 
Així, tot i que són conscients 

que en pocs dies no es podia 
solucionar totalment, el que 
demanaven és que tapessin els 
sots dels camins per sortir del 
pas. Un cop passada la cam-
panya de la sega, ASAJA creu 
que l’Ajuntament d’Amposta 
hauria de demanar a les admi-
nistracions una partida per re-
modelar al 100% els accessos 
als arrossars. 

ASAJA denuncia l’estat dels camins a Amposta
Joaquim Domingo
AMPOSTA

Castelló (ASAJA), en un camí rural d’Amposta. // C21. 
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El sector musical de les Terres 
de l’Ebre s’ha unit per reivindi-
car que els concerts i els especta-
cles són espais on es compleixen 
“escrupolosament” totes les nor-
mes i mesures de seguretat i pre-
venció marcades per les autori-
tats sanitàries davant la covid-19. 
Són diverses les actuacions i 
activitats culturals que s’estan 
suspenent els últims dies al terri-
tori i més de 150 grups, artistes o 
músics, entre d’altres, han signat 
un manifest en contra d’aquesta 
situació. Entre les adhesions hi 
destaquen Pepet i Marieta, Xeic!, 
els Quicos, Montse Castellà, Èric 
Vinaixa, l’orquestra Cimarrón i 
la Fila d’Amposta. El document 
continua obert per tots aquells 
que s’hi vulguen sumar.
La pràctica totalitat del sector 
musical i treballadors de la cultu-
ra s’està adherint al manifest que 
des de fa uns dies ha començat 
a circular davant la suspensió de 
concerts i actes culturals al terri-
tori. El manifest proclama que 
sacrificar aquestes activitats és 
“com fer creure a la societat que 
la cultura és prescindible” i ho 

consideren “un error”.
Lamenten que després que el 
sector haja demostrat “seny i 
seguretat” així com el compli-
ment de totes les mesures de 
prevenció, “és totalment il·lògic 
que se suspenguen actes, en els 
quals es compleixen totes les 
mesures, i no es regulen altres 
activitats que manifesten un 
risc de contagi molt més ele-
vat”. En el manifest es reivindi-
ca que “la cultura és també un 
sector econòmic del qual en de-
penen moltes famílies”.
Entre les adhesions, hi ha grups 
com Pepet i Marieta, Xeic!, l’Or-
questra Cimarrón, Quico el Cé-
lio, el Noi i el Mut de Ferreries o 
la Unió Filharmònica d’Ampos-
ta; cantants com Èric Vinaixa, 
Montse Castellà o Arturo Gaya; 
instrumentistes com Pep Mola, 
Paco Prieto, Pau Puig, Sergi 
Trenzano, Jordi Fusté, Kike Pe-
llicer o Sergi Molina; i un bon 
nombre d’entitats, escoles de 
música, promotors, tècnics i 
altres artistes com Xavi Berto-
meu (Mostra de Jazz), Juanjo 
Grau (Escola i Banda de Música 
de Tortosa), el pallasso Munia-
tto Xou (Eusebi Morcillo) o el 
festival Tradicionàrius a les Te-
rres de l’Ebre. 

SATISFACCIÓ és la paraula que ser-
veix per a definir el balanç que es fa 
després de cloure una edició de la Mos-
tra de Jazz amb format excepcional. Al 
llarg de gairebé tres setmanes, diversos 
espais de la ciutat han acollit més d’una 
vintena de concerts, amb aforaments 
limitats i a l’aire lliure. 

Un dels moments més destacats de la 
vint-i-setena edició el va posar la for-
mació Patax, que va obrir el festival. 
Juntament amb ells, el trio de música 
gòspel The Sey Sisters va ser un altre 
dels caps de cartell destacats. El 14 
d’agost, l’actuació de la Tortosa Big 
Band, tancava la Mostra.  A.P.

Tortosa tanca la Mostra de Jazz 

MANIFEST

El món cultural s’uneix contra les 
suspensions d’actes pel virus

Actuació de Xeic! a Móra d’Ebre. // CANAL 21.

G.M. / ACN
TORTOSA

Comunicat de músics i treballadors
de la cultura a les Terres de l’Ebre
Tot i la situació sanitària i la problemàtica 
que dels rebrots de COVID-19 se’n deriva, 
no entenem la suspensió dels actes culturals 
que es comencen a produir. En aquests me-
sos, la Cultura ha demostrat seny i segure-
tat, complint totes les mesures de prevenció 
marcades per l’autoritat sanitària. És total-
ment il·lògic que se suspenguin actes, en els 
quals es compleixen totes les mesures, i no 
es regulin altres activitats que manifesten 
un risc de contagi molt més elevat.

Suspendre els actes culturals és tan fàcil 
com fer creure que la cultura és prescindi-
ble; però és un error que ens pot sortir molt 
car i que no ens podem permetre.
Amb tota la responsabilitat i col·laboració 
que hem demostrat fins ara, volem dir que la 
La Cultura és també un sector econòmic del 
qual en depenen moltes famílies. Per això, 
amb totes les mesures de prevenció ne-
cessàries, no oblidem que #LaCulturaEsCo-
saDeTots. #LaCulturaEsSegura”.  
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 CULTURA

Víctor Amela presenta el seu últim
llibre, maridat de vi i memòria històrica

El celler les Vinyes del Con-
vent d’Horta de Sant Joan 
va acollir el passat dissabte, 
15 d’agost, la presentació del 
llibre de Víctor Amela, ‘Nos 
robaron la juventud’ (PLAZA 
& JANES). El darrer llibre del 
periodista pretén mantenir 
viva la memòria dels comba-
tents de la Lleva del Biberó, 
que van participar en la Bata-
lla de l’Ebre a la Guerra Civil.
Enguany, aquells adolescents 
a qui se’ls va donar un fuse-
ll compleixen cent anys. Els 
pocs testimonis que queden 
ho recorden com una seqüèn-
cia gris i permanent de crits i 
soroll; de penúries i malalties; 
i enyorança cap als seus.
Víctor Amela posa cara a uns 

joves que van viure de prop el 
temor d’estar a primera fila 
de la batalla i fixa la memòria 
també en aquells que van so-
breviure a la Guerra Civil, a 
més dels enviats a la Segona 
Guerra Mundial, als camps de 
concentració nazis i als gu-
lags soviètics. La presentació 
va permetre als assistents re-
cuperar la memòria històrica 
de la Batalla de l’Ebre de la 
mà de Víctor Amela, en una 
tarda que va combinar cultu-
ra, història i lectura, i que va 
finalitzar amb un tast de vi 
‘Los Ceps de la Via Verda’ del 
mateix celler de les Vinyes 
del Convent. 

Joaquim Domingo
HORTA DE SANT JOAN

Víctor Amela durant la presentació de ‘Nos robaron la juventud‘. // CANAL 21.

LITERATURA

Les primeres excavacions al 
jaciment de l’Antic d’Amposta 
han posat al descobert que és 
dos segles més antic del que es 
creia fins ara. A partir del ma-
terial ceràmic i altres elements 
que els arqueòlegs han trobat 
en aquests treballs es constata 
que l’Antic va estar ocupat com 
a mínim entre els segles VII i II 
abans de la nostra era. Això el 
situa entre el període preibèric 
fins a l’ocupació romana, i són 
dos segles més dels que consten 
a la carta arqueològica de la co-
marca del Montsià, que el data 
entre el segle V i II. Les actua-
cions han acabat aquest diven-
dres després de dues setmanes 
en què s’han desbrossat els més 
de 800 metres quadrats del jaci-
ment i en què s’han posat al des-
cobert les primeres estructures 
de l’assentament.
La primera campanya ha anat a 
càrrec d’un equip d’arqueòlegs 
del Grup de Recerca Seminari 
de Protohistòria i Arqueologia 
de la Universitat Rovira i Virgili 

i que s’emmarca en un conve-
ni entre la URV i l’Ajuntament 
d’Amposta.
“Hem pogut confirmar que la 
cronologia d’aquest assenta-
ment és més àmplia del que es 
creia, però el que encara no es-
tem en condicions d’afirmar és 
si va estar ocupat ininterrom-
pudament durant tots aquests 
segles”, apunta Samuel Sardà, 
director de les excavacions i 
investigador del Departament 
d’Història i Història de l’Art de 
la URV.
En aquesta primera fase d’ex-
cavacions, els arqueòlegs del 
GRESEPIA també han deli-
mitat l’àrea arqueològica i han 
detectat que la terrassa baixa de 
la vessant interior del jaciment 
també té interès arqueològic, 
per la qual cosa valoraran in-
cloure-la en futures excava-
cions.
“Per aquest punt passava una 
pista que anava a una antiga pe-
drera i ens pensàvem que no hi 
trobaríem res, però han apare-
gut en superfície restes ceràmi-
ques i altres elements que fan 
interessant excavar-la”, argu-
menta Sardà.

L’investigador destaca la impor-
tància geoestratègica d’aquest 
jaciment per la seua proximitat 
a la desembocadura de l’Ebre. 
“Des d’aquí dalt la vista és im-
pressionant, es pot veure fins 
al cap de Salou i coll de Som, i 
també hi ha connexió visual so-
bre altres jaciments ibèrics pro-
pers com l’Oriola, la Ferrereta, 
el Castell o Mas de Mussols”, 
explica Sardà.
Entre els materials que s’han 
trobat en aquesta primera exca-
vació cal destacar un braçalet, 
un anell i una punta de fletxa de 
bronze, probablement del segle 
VII abans de la nostra era. Així 
com fragments d’àmfora fenícia 
i restes de ceràmica preibèrica, 
ibèrica, púnica, grega i romana 
que s’hauran d’analitzar amb 
més detall. Finalment, cal des-
tacar també la troballa d’una 
moneda romana del segle II 
abans de Crist, que se situaria 
als moments finals d’ocupació 
de l’indret. 

El jaciment de l’Antic és encara més antic
ACN
GANDESA

Troballa al jaciment de l’Antic. // ACN.

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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 CULTURA

Un moment de l’actuació de Joan Masdéu a Amposta. // JOQUIM DOMINGO.

L’IMPACTE DEL CORONAVIRUS

‘Memòries’ de Marta Verde al Pòrtic de l’Eufònic. // J.D.

Una imatge de l’espectacle ‘Sense taverna’ de Quico el Célio, el Noi i el Mut de Ferrereis. // J. DOMINGO.

Una aposta per la cultura segura

Alcanar no ha aturat les activi-
tats culturals d’estiu, tot i l’alt 
risc de rebrots a les Terres de 
l’Ebre. L’alcalde del municipi, 

Joan Roig, defensa que la cul-
tura és segura, i que per tant 
es poden dur a terme els actes 
amb tranquil·litat, sempre se-
guint les recomanacions de les 
autoritats sanitàries.
Roig argumenta, també, que la 
cultura serveix per sortir de la 

penombra viscuda durant els 
mesos de pandèmia, i que és 
un vincle emocional d’alegria 
entre la ciutadania. També 
justifica la no suspensió dels 
actes perquè, si ara no es re-
colza la cultura, en el futur 
potser ja no existirà.

D’altra banda, aquest agost 
també s’han organitzat actes 
culturals com el pòrtic de 
l’Eufònic al castell d’Ulldeco-
na, l’actuació de cabosanroque 
a Lo Pati d’Amposta, o el con-
cert de Joan Masdéu, també a 
Amposta. Per no parlar de les 

activitats alternatives de la 
Festa del Renaixement o la 
Mostra de Jazz de Tortosa. 

Joaquim Domingo
ALCANAR

Mira el
vídeo
en este
enllaç



Setembre 2020 // 31cop d’ull

Una imatge de l’espectacle ‘Sense taverna’ de Quico el Célio, el Noi i el Mut de Ferrereis. // J. DOMINGO.

Una altra imatge del ‘Memòries’ // J. D. Vicent Fibla i Marta Verde, a Ulldecona. // J. DOMINGO.

Una imatge del concert de la Tortosa Big Band a la Mostra de Jazz. // J.D.

La instal·lació de cabosanroque a Lo Pati. // J. DOMINGO.
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El CD Tortosa va fer la posa-
da de llarg del nou entrenador, 
Guillermo Camarero, acom-
panyat del seu staff tècnic per 
a la propera temporada a la 
Segona Catalana.
Després de la bona campanya 
realitzada, tot i la situació pro-
vocada pel coronavirus que va 
interrompre la lliga, els torto-
sins presenten aquest any la 
novetat a la banqueta d’un Ca-
marero que va ascendir amb el 
Gandesa a Primera Catalana, 
demostrant una vegada més la 
seua qualitat.
Guillermo Camarero apunta-
va que “vull agrair al president 
Mariano Curto i al director 
esportiu Nacho Pérez la con-
fiança que han depositat en 
mi. La pressió que hi pugui ha-
ver pel fet de que només puja 
un equip l’assumeixo en natu-
ralitat i responsabilitat, sabent 
quin és el lloc on ha d’estar el 
CD Tortosa”. Camarero seguia 

explicant que “hem format un 
bon staff tècnic i també una 
plantilla competitiva i com-
pensada amb molts jugadors 
del territori que tenen una 
gran qualitat. Tots ells tam-
bé han assumit el repte de 
ser regulars i no equivocar-se 
molts cops. El nou sistema de 
competició farà que les enso-
pegades penalitzin més”. El 
preparador del conjunt de la 
capital del Baix Ebre conti-
nua comentant que “Començo  
aquesta nova etapa dintre de 
la meua trajectòria com a tèc-
nic amb molta il·lusió, ja que 
aquesta oportunitat és la que 
he somiat des de ben petit. Ho 
porto a la sang i ara dirigiré a 
l’equip de la meua ciutat; in-
tentaré treballar al màxim per 
a que tot vagi com esperem”.
El CD Tortosa afrontarà una 
pretemporada plena de partits 
amistosos que li serviran per 
conjuntar un bloc amb moltes 
novetats que necessita acumu-
lar minuts. Posteriorment, a 
principis del proper mes d’oc-
tubre, començarà la primera 

volta del campionat de lliga de 
Segona Catalana amb un par-
tit inaugural que els portarà a 
jugar davant el Perelló, equip 
que la passada temporada va 
oferir un rendiment excel·lent 

de la mà del seu entrenador, 
l’experimentat Antoni Teixi-
dó. Serà una bona manera de 
posar a prova les forces del 
conjunt roig-i-blanc, que llui-
tarà al màxim.  

Gerard Badia, jugador d’Hor-
ta de Sant Joan, seguirà un 
any més a la disciplina del 
Piast Gliwice, de la Lliga Ex-
traklasa, màxima categoria 
del futbol a Polònia. Badia 
tenia la intenció de tornar a 
Espanya, però finalment no 
es va concretar cap acord per 
fer-ho, i tampoc va apostar 
per anar a Grècia, d’on tenia 

una oferta. Així les coses, va 
decidir renovar pel Piast, que 
l’any passat va ser campió i 
aquesta campanya va acabar 
tercer amb 61 punts, per da-
rrera del Legia amb 69 punts i 
del Poznan amb 66.
Badia es va incorporar a 
l’equip polac a principis del 
mes d’agost, després d’un pe-
ríode de descans, i ara ell i els 
seus companys centraran els 
esforços en poder oferir un 
excel.lent nivell en totes les 
competicions. Cal destacar 

que el futbolista ebrenc com-
plirà la seua vuitena tempora-
da al Piast Gliwice, on s’ha 
convertit en tot un referent 
dintre i fora del camp. Gerard 
està centrat en poder fer “la 
millor campanya possible a 
nivell col·lectiu i individual 
en una lliga en la que els juga-
dors ens sentim professionals 
i en la que es cuiden molt tots 
els detalls”. Badia espera que 
la pandèmia no alteri una 
temporada que serà força es-
pecial. 

El torneig Bahia Mar d’Alcanar 
Platja, cita inclosa al Circuit Audi 
Pàdel Series, va reunir a un total 
de 87 parelles, una xifra més que 
destacada. A la primera masculina, 
els vencedors van ser Joel Climent 
i Álvaro Montiel, que van guanyar 
al tàndem format per Diego Polo 

i Carlos Calduch per un doble 6-2. 
D’altra banda, a la segona femeni-
na, les guanyadores van ser Maria 
Pilar Ginovart i Rosa Terrats, que 
van superar a Eva Sancho i Rosa 
Vera per 3-6, 6-4 i 10-3. En unes set-
manes el certamen seguirà amb la 
disputa d’un nou torneig   V.M.

El Bahia Mar reuneix a 87 parelles

FUTBOL

El CD Tortosa parteix amb l’objectiu 
d’aconseguir l’ascens de categoria

Guillermo Camarero, tècnic del CD Tortosa, i el seu staff tècnic. // VICKY MAIGÍ.

Vicky Maigí
TORTOSA

E
ESPORTS

Redacció
HORTA DE SANT JOAN

Gerard Badia continuarà al Piast Gliwice

Gerard Badia jugador d’Horta.  // FACEBOOK GERARD BADIA.
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L’OK Lliga recuperarà el 
format antic de campionat 
regular, tot i que aquesta ve-
gada amb setze equips, entre 
ells, el CE Noia Freixenet, 
de l’ampostí Xavi Costa, que 
es mostra ambiciós per la 
propera temporada. La com-
petició començarà el 26 de 
setembre i acabarà el 29 de 
maig. 
La passada campanya, a la 
màxima competició estatal, 

que es va interrompre i do-
nar per acabada, el CE Noia 
Freixenet va acabar tercer, 
guanyant el bitllet per dis-
putar la Lliga Europea, que 
estava jugant en el moment 
d’irrompre la pandèmia. La 
propera temporada, el con-
junt de Xavi Costa prendrà 
part en l’OK Lliga, la Lliga 
Europea, la Copa del Rei i la 
Supercopa.
Una campanya més, com ho 
ha vingut fent des de sempre, 
el Noia Freixenet intentarà 
estar entre els millors equips 
de la lliga espanyola i fer un 

bon paper a nivell continen-
tal. També afrontarà amb 
ambició la Copa del Rei i la 
Supercopa. 
Xavi Costa, que és una peça 
molt important a les files del 
Noia, equip amb el que va re-
novar l’any passat per dues 
temporades, té ganes ja de 
començar la propera cam-
panya, que espera que trans-
corri amb normalitat, tot i la 
situació complicada provoca-
da pel coronavirus. Malgrat 
tot, hi ha confiança en que la 
pandèmia no alteri el calen-
dari previst.  

Rafa Flores entra al cos tècnic de la 
Federació Espanyola d’Atletisme

 Serà l’assessor i mà dreta del màxim responsable 
del sector de trail, Juan Carlos Granados

 El deltebrenc vol aprofitar aquesta oportunitat 
que li arriba després de molts anys de treball

L’entrenador deltebrenc Rafa 
Flores ha passat a formar part 
del cos tècnic de la Federació 
Espanyola d’Atletisme. Des-
prés del èxits aconseguits 
l’any passat per la Selecció 
Española de Trail als Mun-
dials de Portugal i Argentina, 
en els que l’entrenador ebrenc 
estava com a col.laborador, la 
Federació ha fet un pas més 
i ha apostat per Flores com a 
assessor i mà dreta del màxim 
responsable del sector de trail, 
Juan Carlos Granados.
Per al deltebrenc suposa un 
pas més en la seua trajectòria 
esportiva com a entrenador i 
el consolida com un dels refe-
rents a nivell mundial.
Recordem que Flores és ac-
tualment el màxim respon-
sable del sector de trail de la 
Federació Catalana d’Atletis-
me així com el tècnic del nu-
cli d’entrenament de trail del 
CAR de Sant Cugat.
Algunes de les tasques que 
desenvoluparà Flores en 
aquesta nova etapa seran: 
El·laboració d’informes de se-
guiment d’atletes destacats i 
en projecció per formar part 

del nucli de trail; el·laboració 
dels informes de seguiment i 
recolzament als entrenadors; 
d’informes de les competi-
cions d’índole nacional i in-
ternacional i execució de test 
i controls tècnics.
Per al deltebrenc és una opor-
tunitat que arriba després de 
molt de temps treballant per 
l’esport. Recordem que Flores 
porta més de 25 anys dedi-
cats al món de l’entrenament; 
durant aquest temps, ha estat 
coordinador i tècnic del Club 
Atletisme Ascó-Ribera d’Ebre 
i del Club Atletisme Terres de 
l’Ebre. En aquella etapa fou 
entrenador d’atletes com Ín-
grid Pino, Llorenç Sales i Judit 
Sánchez, entre altres…
Actualment, i immers en el 
món del trail, prepara a atletes 
de nivell internacional com: 
Ragna Debats, Pere Aurell, 
Andreu Simon, Eli Gordon, 
Íngrid Ruiz, etc…
El propi tècnic deltebrenc es 
mostra satisfet i il.lusionat en 
aquesta nova etapa: “per a mi 
l’experiència viscuda en les 
competicions internacionals 
de la temporada passada va 
ser brutal, Ara, el poder for-
mar part del cos tècnic de la 
Federació és un somni fet rea-
litat”.

Una nova aventura que servirà 
per a que el preparador de 
Deltebre pugui seguir demos-
trant la seua qualitat, com ja 

ha fet altres vegades en les que 
els esportistes entrenats per 
ell han obtingut èxits a nivell 
nacional i internacional. Flo-

res ja té un currículum enveja-
ble que encara farà més gran i 
exitós en un futur més que 
prometedor. 

V.M.
DELTEBRE

Imatge de l’entrenador de Deltebre Rafa Flores, que iniciarà una nova etapa. // CEDIDA.

Xavi Costa, ampostí del Noia Freixenet. //  CE Noia Freixenet.

Xavi Costa, ambiciós amb el Noia

Redacció
AMPOSTA

 ESPORTS
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L’UltraEbre Swim més ràpida 
 David Alcolado i Bárbara Viazzo van guanyar 

rebaixant les millors marques de la prova
 La cita, de 30.830 metres, va anar de Tivenys a 

Amposta i va comptar amb 26 nedadors

Tot i les difícils circumstàn-
cies que estem passant, l’es-
forç per part de l’organització 
i de les institucions per tirar 
endavant una prova emblemà-
tica com és l’UltraEbre Swim 
Marathon va tenir la seva re-
compensa.
Amb molts canvis operatius 
per respectar les mesures de 
seguretat recomanades i les 
pròpies, un total de 26 neda-
dors van deixar les seves res-
pecives mascaretes a Tivenys 
i es van llençar riu Ebre avall 
camí d’Amposta, cobrint un 
recorregut de 30.830 metres 
per al que es necessitava una 
bona forma física. 
Sigui per les ganes de nedar, 
per l’estat ideal del riu o la 

immensa qualitat dels partici-
pants, tots ells es van menjar 
els metres a una velocitat que 
feia pensar en una millor mar-
ca de la prova.
Així va ser, el nedador ma-
drileny David Alcolado es va 
plantar a Amposta amb un 
espectacular temps de 4 ho-
res 21 minuts i 38 segons, re-
baixant la millor marca ante-
rior en 16 minuts i 33 segons. 
També es va rebaixar la millor 
marca femenina amb el temps 
de 4 hores 52 minuts i 24 se-
gons, firmat per la jove neda-
dor mexicana Bárbara Viazzo
Des de l’organització, al fina-
litzar l’UltraEbre, van “agrair 
la confiança, l’esforç, la com-
prensió i la bona voluntat 
dels nedadors, caiaquistes i  
l’equip de col·laboradors, que 
segueixen fent cada edició es-
pecial, única i diferent”. Tam-

bé destacaven que “la prova va 
transcórrer en un entorn me-
ravellós amb unes condicions 
úniques que van superar una 
situació global molt especial”.
Finalment, cal subratllar que 
també es va donar a conèixer 
la data de la desena edició de 
l’UltraEbre, que es celebrarà 
el 10 de juliol de l’any que ve. 
En la prova de l’any vinent 
s’espera que les condicions sa-
nitàries ja siguin millors. Com 
sempre, es congregaran a les 
Terres de l’Ebre per cobrir 
aquesta cita nedadors i neda-
dores amb un extens i exitós 
palmarès, que intentaran de-
mostrar la seua qualitat i ocu-
par posicions de privilegi a les 
respectives classificacions fi-
nals de cada categoria. Sense 
dubte, una competició marca-
da en vermell al calendari de 
natació. 

Redacció
ROQUETES

Un moment de l’UltraEbre. // ULTRAEBRE SWIM MARATHON

NATACIÓ

ESPORTS  

El roquetenc Joan Ventura va 
completar els 281 kilòmetres 
de la Portugal Ultramarató. Es 
tracta d’una cursa sense inte-
rrupció, amb només set avi-
tuallaments i sense marcatge. 
Per orientar-se, l’ebrenc va fer 
servir el GPS. 
També cal destacar que va ser  
la primera cita d’ultra distàn-
cia en poder-se disputar, des-
prés del confinament obligat a 

causa de la situació provocada 
per la pandèmia.
Aquesta prova es realitza per 
la zona més calorosa de Portu-
gal i és considerada una de les 
més difícils del món, conjun-
tament amb la Badwater. Ven-
tura, en solidaritat amb el Cir-
cuit de Curses per Muntanya 
de les Terres de l’Ebre, que 
enguany no s’ha pogut cele-
brar pel coronavirus, va portar 
les seues samarretes durant la 
cursa; una d’elles és la que es 
pot veure a la imatge, la de la 
Cursa de l’Airosa, la cita que es 

celebra al Mas de Barberans a 
l’estiu. La prova té un recorre-
gut curt però força exigent, 
amb 18 kilòmetres i 1300 +, i et 
permet pujar a un dels llocs 
més emblemàtics del Parc Na-
tural dels Ports: el Castell de 
l’Airosa. Ventura explicava que 
“mentre vaig portar aquesta 
camiseta, tot i que no vaig te-
nir el privilegi de coneixe’l, 
Felip Adell va estar als meus 
pensaments. És una de les 
moltes curses que ens regala el 
Circuit  ebrenc durant tot 
l’any”. 

Redacció
ROQUETES

El roquetero Joan Ventura. // FACEBOOK JOAN VENTURA

Joan Ventura cobreix la Portugal Ultramarató
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Marc Alcoba segueix oferint 
un gran rendiment al Campio-
nat d’Espanya de Superbike, i 
va aconseguir puja al podi en 
les dos cites que van tenir com 
a escenari el Circuit de Bar-
celona. El primer dia, el pilot 
canareu va firmar la tercera 
posició, per darrere de Car-
melo Morales i Jordi Torres. 
D’altra banda, a la segona pro-
va del cap de setmana, Alcoba 
va tornar a demostrar el seu 
gran nivell ocupant la segona 
plaça, per davant de Carme-
lo Morales. Ara mateix, el del 
Montsià és tercer a la general 
del certamen amb 63 punts, 
només superat per Carmelo 
Morales amb 80 i per Román 
Ramos amb 74. 
L’Estatal seguirà els propers 
dies 12 i 13 de setembre al mí-

tic Circuit Ricardo Tormo de 
València. 
Cal recordar que Marc Al-
coba va començar amb molt 
bon peu la seua participació 
al Campionat d’Espanya de 
Superbike disputat al Circuit 
de los Arcos de Navarra. La 
tornada a l’activitat del pi-
lot canareu, component de 
l’ETG Racing de Girona, va 
ser més que positiva, ja que 
en la primera cursa va ser 
cinquè i la segona va ocupar 
posició de podi pujant al ter-
cer lloc.
En totes les proves del certa-
men, el pilot del Montsià 
buscarà la màxima regulari-
tat possible per tal d’optar a 
les posiciones de privilegi de 
la classificació general defi-
nitiva. Per assolirho, el jove 
afronta sessions prepara-
tòries molt intenses que li 
mantenen l’estat de forma fí-
sic i mental . 

Edu Prades acaba tercer a Getxo
 El ciclista canareu del Movistar Team va poder 

pujar al podi en aquesta prestigiosa cursa

 El pilot canareu, component de l’ETG Racing, 
va assolir una segona posició i una tercera plaça

 Posteriorment, el del Montsià es va veure
implicat en una grau caiguda a la Volta a Polònia

 La propera prova del certamen es celebrarà els 
dies 12 i 13 de setembre al Circuit Ricardo Tormo

Edu Prades va aconseguir una 
meritòria tercera posició al 
Circuito de Getxo-Memorial 
Hermanos Otxoa 2020, cita 
disputada aquest cap de set-
mana que li va servir al ciclis-
ta canareu per tornar a l’ac-
tivitat, després de la situació 
provocada pel coronavirus. 
Va ser una jornada passada 
per aigua i la prova, en alguns 
moments, va ser accidentada. 
Amb un fort atac a falta de vuit 
kilòmetres, Damiano Caruso 
(Bahrein McLaren) va aconse-
guir imposar-se en solitari en 
un traçat complicat de mitja 
muntanya. Caruso va comple-
tar els 177 kilòmetres amb un 
temps de 4 hores 11 minuts i 9 
segons. Per darrere van arribar 

l’italià Giacomo Nizzolo (NTT 
pro Cycling) i Prades. La cursa 
va congregar a un bon nombre 
de ciclistes de qualitat; molts 
d’ells van venir procedents de 
la Volta a Burgos que s’havia 
disputat amb anterioritat.
Després de competir a Getxo, 
Edu Prades (Movistar Team) 
tenia previst prendre part en 
la Volta a Polònia, però va ser 
un dels implicats amb la greu 
caiguda que es va produir a la 
recta de la línia d’arribada de 
la jornada inaugural de la ron-
da polaca i no va poder seguir. 
Prades va ser traslladat en am-
bulància a un centre mèdic 
proper, on després de fer-li 
proves es va confirmar una pe-
tita fractura transversal a la 
vèrtebra cervical C6. Ell ma-
teix explicava que “és la caigu-
da més forta que he tingut mai 
com a professional”. 

V.M.
ALCANAR

El ciclista canareu Edu Prades va ser tercer a la Cursa de Getxo. //  FACEBOOK EDU PRADES.

El pilot d’Alcanar Marc Alcoba està realitzant una gran temporada. //  FACEBOOK MARC ALCOBA.

Marc Alcoba puja al podi a la cita de l’Estatal 
de Superbike del Circuit de Barcelona

Redacció
ALCANAR
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Estem en el 
moment ideal per 
fer l’escalivada. 
Tenim l’hort en 
plena producció de 
verdures i hortalisses 
com ara la ceba, els 
pebrots, tomàquets i 
albergínies. 
Si tenim hort o 
comprem les verdures 
a pagesos podem fer 
escalivada, posar-la 
en pots i fer conserva 
al bany maria. A 
l’hivern ens anirà de 
primera! La podrem 
consumir en una 
torrada, acompanyant 
un peix al vapor, amb 
un ferrat, fer-nos 
una melmelada o 
amb la crema que us 
proposo.”

Crema d’escalivada Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Macarrons 
amb
albergínies

Ingredients

· 400 grs. de macarrons
· 1 albergínia
· 1 got de vi negre
· 1/2 ceba
· 1 cullerada de pebre roig en
  pols
· 150 grs. de tomàquet triturat 
· 50 grs. de formatge ratllat
· 50 grs. de mantega
· aigua
· oli d’oliva
· sal

Elaboració

Bulliu els macarrons amb la 
sal i un cop cuits, els escorreu 
i els passeu per aigua freda. 
Prepareu un bon sofregit amb 
la ceba picada i l’albergínia 
tallada a daus, fins que 
agafen un color daurat. Tot 
seguit afegiu els tomàquets 
triturats, el pebre roig i el 
vi negre. Un cop estigue tot 
ben lligat, mescleu-ho amb 
els macarrons. Poseu-los 
al damunt d’una safata per 
anar al forn, unteu-los amb 
mantega i el formatge ratllat. 
Poseu-los a gratinar.

INGREDIENTS

•Escalivada (1 ceba grossa, 1 
albergínia grossa, dos pebrots 
rojos, 3 tomàquets madurs, 2 
alls) 

•400g de brou de verdures
• 10g de vinagre
• Unes tires de bacallà dessalat, 
bacallà confitat o una mica de 
tonyina (el que més us agradi)

• Sal 
• Julivert deshidratat i un polsim 
de pebre per la presentació 
• Oli d’OVE

ELABORACIÓ

1. Poseu dins del got de la 
batedora l’escalivada amb el seu 
líquid de cocció, el brou, la sal, 
el vinagre i l’oli. Tritureu-ho 
molt bé a la potencia màxima.  

Comproveu la textura i si us 
agrada més líquid, afegiu una 
mica més de brou i torneu a 
triturar uns segons més. 
2. Per la presentació aboqueu 
crema d’escalivada al plat. Al 
centre del plant dipositeu els 

trossets de bacallà o tonyina, una 
tira de pebrot escalivat i un rajolí 
d’oli d’OVE. Ho empolvoreu amb 
pebre mòlt i un polsim de julivert 
(opcional).
Ja veureu quin goig de recepta i 
que saborosa!

LA CUINA DE L'OLGA
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Microsoft anuncia la fi del mític Internet Explorer

La multinacional americana Microsoft ha anun-
ciat la data de caducitat d’un dels seus productes 
més emblemàtics, el navegador web Internet Ex-
plorer, que durant més de dues dècades ha arribat 
a desenvolupar-se fins a la versió 11.
I és que han passat poc més de 26 anys des que 
va aparèixer al mercat, debutant al 1995 com a 
navegador per defecte en implementar-se de for-
ma obligada dins del mateix sistema operatiu que 
va revolucionar el món dels microordinadors, el 
Microsoft Windows 95. Aquest fet va produir que 
amb molt poc temps aconseguís quotes d’implan-
tació molt elevades, sobretot, com hem comentat, 
pel domini pràcticament absolut de Microsoft en 
els sistemes operatius. Però quan tot semblava 
anar vent en popa, el gegant d’internet Google, 
conscient de la importància de dominar el món 
digital, va començar a enlairar-se, irrompent al 
mercat amb la primera versió del seu propi nave-
gador, basat en una nova tecnologia anomenada 
Chromium i que, finalment, definiria el seu nom 
comercial, Google Chrome. Des d’aquest moment, 
el nou navegador de Google va anar millorant i 

afegint noves funcionalitats implacablement, aug-
mentant meteòricament la seva comunitat d’usua-
ris i retallant terreny envers un Microsoft Inter-
net Explorer que començava a cedir terreny.
En aquesta última dècada Chrome ha superat no 
només a Microsoft Explorer, sinó també a pràcti-
cament tota la resta de navegadors de la compe-
tència, representada per alternatives tan competi-
tives com el Firefox de la fundació Mozilla, Opera 
d’Opera Software, o Safari d’Apple, per mencio-
nar-ne alguns dels més populars.
Però, conscients de la importància que té el món 
digital de la web, Microsoft no podia deixar esca-
par l’oportunitat i quedar-se fora de mercat, i ha 
anat desenvolupant, gairebé sense fer soroll, un 
nou producte per recuperar el camí perdut, sor-
prenent a la comunitat amb un canvi de rumb ines-
perat amb el nou navegador Microsoft Edge, basat 
també en tecnologia Chromium del mateix Chro-
me. El nou Edge va aparèixer amb el Windows 10, 
però després d’uns mesos de plena renovació, està 
recollint molt bones crítiques, sorprenent sobre-
tot per la seva eficient gestió de velocitat i baix 

consum de recursos de sistema. I per si no n’hi ha-
gués prou amb tot això, els de Redmon recalquen 
que el nou Edge està dissenyat per obrir i executar 
totes aquelles webs optimitzades exclusivament 
amb l’estàndard d’Internet Explorer, fet indispen-
sable i que suavitzarà la pèrdua d’Explorer.
I ha estat aquest passat 16 d’agost, després d’un 
any d’implantació del nou Edge basat en Chro-
mium, i justament coincidint amb el 25è aniver-
sari del veterà Explorer, quan la multinacional 
americana ha anunciat la seva data de caducitat 
definitiva, que serà un any després, a l’agost del 
2021. Així, d’aquí a dotze mesos Explorer deixarà 
de ser compatible amb la majoria dels serveis de 
la marca, com Microsoft Windows 10, la suite in-
formàtica Office, i d’altres. Al mateix temps, tam-
bé s’aturarà qualsevol tipus de suport i actualit-
zació del mateix. Cal recalcar que no deixarà de 
funcionar, però aquesta falta de suport provocarà 
que molts llocs web, sobretot d’estaments oficials, 
hagin de readaptar-se per buscar alternatives més 
segures, ja que la falta de seguretat posarà en pe-
rill els seus serveis.

per Jaume Querol

La nova temporada comença 
el 8 de setembre a Canal 21 
Ebre amb importants retocs a 
la graella. La nova etapa tele-
visiva estarà encara marcada 
pels efectes de la pandèmia del 
coronavirus, però també per un 
major protagonisme de Canal 
21 Ebre a la Xarxa de Televions 
Locals (XAL). Així, el primer 
programa en tornar a la graella 
serà l’informatiu matinal Prime-
ra Columna, que s’emetrà de di-
lluns a divendres a partir de les 
10 del matí. El programa conduït 
pel periodista Gustau Moreno 
arriba a la seua desena tempora-
da, com sempre en directe, amb 
entrevistes als protagonistes de 
l’actualitat de les Terres de l’Ebre.

A més, una de les novetats de 
la temporada és L’Entrevista del 
Primera Columna, que es podrà 
veure també en prime time, a la 
nit. Però potser la novetat més 
destacada de la nova etapa és que 
Canal 21 Ebre avança l’estrena de 
L’Informatiu a les 15.30 hores de 
la tarda. I que la periodista Cinta 
Bonet torna a presentar L’Infor-
matiu, tot i que Albert Pascual 
continuarà fent-se càrrec de la 
informació meteorològica.
De fet, el periodista també se-
guirà al capdavant de la tertúlia 
L’Entrellat, que passarà a eme-
tre’s els dimecres a la nit. Pascual 
també serà el nou responsable 
de mitjans digitals de Canal 21 
Ebre, que vol reforçar la seua 
presència a les xarxes socials per 
consolidar el creixement regis-
trat durant la pandèmia. 
D’altra banda, la periodista Síl-

via Alarcón torna amb el ma-
gazín de tarda Districte 21, que 
ara s’emetrà els dijous i diven-
dres a partir de les 16.00 hores, 
amb el millor entreniment i les 
propostes culturals per al cap 
de setmana. Alarcón també serà 
la cara visible de Canal 21 Ebre 
als programes de la Xarxa que 
hi haurà durant la tarda, un nou 
informatiu en directe coproduït 
per les quatre televisions de la 
demarcació de Tarragona, i el 
popular Connecti.cat. 
Altres propostes de Canal 21 
Ebre per a la nova temporada 
són el programa musical Sonats 
del Sud, amb Joaquim Domin-
go, i el retorn de l’espai litera-
ri Tens Un Racó Dalt del Món, 
amb Jesús Tibau. Finalment, la 
informació esportiva tornarà 
amb Vicky Maigí i els programes 
Temps Afegit i el Poliesportiu. 

Canal 21 Ebre renova la graella
Redacció
TORTOSA

L’enregistrament de la promo de la nova temporada. // C21.

LA RÀDIO municipal d’Alcanar 
continua fent passos per arribar 
a més gent del municipi. Recent-
ment, Alcanar Ràdio ha estrenat 
nova pàgina web, alcanarradio.
cat, des d’on es pot recuperar tot 
el contingut de l’emissora i escol-
tar-la en directe.
La nova pàgina web és un escaló 

més en la renovació dels mitjans de 
comunicació públics locals, iniciat 
fa uns mesos amb la nova progra-
mació i la creació del nou logotip de 
l’emissora. Una web de quilòmetre 
zero, creada per l’empresa canare-
va Estudi Taller À, i un nou logotip 
dissenyat per Sistema Binari, una 
altra empresa local.  A.P.

Alcanar Ràdio estrena pàgina web

TELEVISIÓ
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 DIVERS

El mediàtic Eugeni Alemany i les virals
vacances en família per la Terra Alta

El presentador i humorista va-
lencià Eugeni Alemany, molt 
popular a les xarxes socials 
arran del seu #DiariDeLaQua-
rantena durant l’estat d’alarma, 
ha estat uns dies visitant Hor-
ta de Sant Joan i altres indrets 
de la Terra Alta durant el mes 
d’agost. Un cop a casa, des de 
València, Eugeni Alemany ha 
explicat a Cop d’Ull que han 
passat “uns dies fantàstics” a la 
Terra Alta, i que van decidir vi-
sitar la zona seguint la recoma-
nació d’un amic. Els seus vídeos 
han tingut milers de repro-
duccions, el que suposarà una 
important campanya indirecta 
de promoció turística per a la 
comarca. En concret, el presen-
tador ha estat allotjat a l’hotel 
Les Capçades d’Horta de Sant 
Joan. “Ens ha encantat la zona”, 
ha emfatitzat. “El nostre amic 
s’havia quedat curt, perquè ens 
ha agradat molt. Ens ha agradat 

molt el menjar, hem menjat su-
perbé, de veritat; i la gent, fan-
tàstica”, ha assegurat.
A part de la bona gastronomia, 
els vincles de Picasso amb Hor-
ta de Sant Joan, el senderisme 
o els atractius de la Via Verda, 
Eugeni Alemany també ha des-
tacat la proximitat de la Terra 
Alta amb el País Valencià. El 
presentador ha dit que torna-
ran a la Terra Alta, i més ara 
que l’autopista AP-7 és gratuïta. 
“Estem tan a prop! Dos hores i 
mitja en cotxe. Trobe que tots 
els valencians hauríem de pu-
jar una mica més a eixa part de 
frontera entre València i Cata-
lunya, perquè ho tenim molt a 
prop”, ha dit. En el vídeo, Ale-
many ha aprofitat per dir-li a 
Eva, del bar de la Fontcalda, a 
Gandesa, que ja li ha fet un en-
viament amb l’aplicació Bizum, 
amb els 7,40 euros que li havia 
deixat a deure. “Tornarem, per-
què hi ha molts pobles que m’ha 
recomanat la gent per les xar-
xes socials, però en uns poquets 
dies no ens ha donat temps de 

vore-ho tot. Jo trobe que tor-
nem, perquè dos hores i mitja, i 
a més a més ara que han llevat 
el peatge, escolta, és que això 
compte. És que jo em gaste més 
a gust els 7,40 euros en el bar de 
la Fontcalda que en l’autopista 
de Florentino”, ha ironitzat.
Per la seua banda, la presidenta 
del Consell Comarcal de la Te-

rra Alta ha celebrat que perso-
nes del món mèdiàtic com Eu-
geni Alemany hagen decidit 
visitar la comarca. Neus San-
romà ha recordat que la Terra 
Alta té molts atractius turístics. 
“Celebrem que gent com l’Eu-
geni Alemany face vídeos a les 
xarxes socials, donant a 
conèixer tota la nostra comarca 

amb la passió i la fascinació amb 
la que ell l’ha estat vivint”, ha 
remarcat Sanromà.  

Eugeni Alemany, presentador i humorista. // C21.

Gustau Moreno
VALÈNCIA

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Destinacions turístiques 
singulars, històries sobre el 
patrimoni històric i natural 
o relats de viatges pels cinc 
continents. Aquestes només 
són tres de les temàtiques 
que s’aborden en els 105 films 
turístics i 44 documentals de 
la selecció oficial, una part 
dels quals s’han programat 
en la quarta edició del Te-
rres Travel Festival. El cer-
tamen, que té Tortosa com a 
seu principal però també ha 
programat activitats a Am-
posta i Deltebre, se celebrarà 
del 4 al 12 de setembre. El 
certamen preveu la presèn-
cia de directors, productors, 
professionals del cinema i 
del turisme d’arreu del món 
que participaran en una vin-
tena de sessions de cinema, 
debats i xerrades i taules 

rodones. Entre les novetats 
d’aquesta edició cal desta-
car el lliurament d’un premi 
especial a la millor produc-
ció que estimule el desig de 
tornar a viatjar després de la 
pandèmia del coronavirus. 
El nou premi, que porta per 
títol Recomencem i està apa-
drinat pel Patronat de Turis-
me de les Terres de l’Ebre, 
s’entregarà en el marc de la 
cerimònia de lliurament de 
guardons, el dimecres 9 de 
setembre al Restaurant Racó 
de Mig Camí de Tortosa.
El Terres Travel Festival és 
l’únic certamen especialitzat 
en audiovisual turístic que se 
celebra a Catalunya i al con-
junt d’Espanya, i des de 2019 
és membre del circuit CIFFT, 
el Comitè Internacional de 
Festivals de Cinema Turístic 
que aplega 18 festivals 
d’arreu de món i constitueix 
una competició única, desti-
nada a premiar les millors 

pel·lícules de turisme del 
planeta. “Terres Travel Festi-
val dinamitza el territori de 
manera directa i implica el 
conjunt de la ciutadania en el 
foment del turisme sosteni-
ble, mitjançant el suport a les 
indústries culturals locals i 
reforçant la seua imatge i 
atractiu de marca” asseguren 
des de l’organització, que 
també ha elaborat un proto-
col d’actuació per adaptar-se 
a les mesures que puguen 
aplicar les autoritats sani-
tàries. Tanmateix, els orga-
nitzadors confien “que les 
eventuals restriccions no 
afecten el normal desenvolu-
pament de la quarta edició 
del festival”. 

G.M.
TORTOSA

El Terres Travel Festival torna amb el millor cine 
turístic i noves seus a Deltebre i Amposta

Cartell del Terres Travel Festival. // TERRESTRAVELFESTIVAL.
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